
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 19787 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Ν. Βούτση, σελ. 19787 
3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 19787, 19815, 19816,

19817, 19818, 19819, 19825, 19826, 19827, 19828, 19829,
19830 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 3445 έως 3507,

σελ. 19787 - 19804 
2. Ανακοίνωση του δελτίου επίκαιρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 26 Σεπτεµβρίου 2022, σελ. 19815 
3. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

19805 - 19814 
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών:
i. µε θέµα: «Διακίνηση επικίνδυνων σεναρίων για τις επερ-

χόµενες εθνικές εκλογές», σελ. 19815 
ii.  µε θέµα: «Αποτελεσµατική αξιοποίηση των στελεχών

που εργάζονται ως Ιδιωτικού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου
(ΙΔΟΧ) στο πεδίο της αποκατάστασης επιπτώσεων φυσικών
καταστροφών», σελ. 19817 

iii. µε θέµα: «Για την παροχή έκτακτης χρηµατοδότησης
προς τους δήµους και τις σχολικές επιτροπές για να ανταπο-
κριθούν στις συνθήκες ακρίβειας και των ανατιµήσεων», σελ.
19819 

iv. µε θέµα: «Πληµµύρες στη Δυτική Αθήνα η νέα κανονι-
κότητα», σελ. 19821 

v. µε θέµα: « Άµεση αποκατάσταση του σχολικού συγκρο-
τήµατος των Γυµνασίων του Δήµου Παιανίας», σελ. 19822 

v. µε θέµα: «Αποτροπή της διαδικασίας της έξωσης του
9ου δηµοτικού σχολείου Αιγάλεω από το κτήριο που στεγά-
ζεται», σελ. 19824 

β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:,
σελ.  

i. µε θέµα: «Κατασκευή φράγµατος Νέας Τρίγλιας Χαλκι-
δικής», σελ. 19825 

ii. µε θέµα: «Πορεία του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου της
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής 2023-2027», σελ. 19826 

iii. µε θέµα: «Η Κυβέρνηση της ΝΔ οφείλει ξεκάθαρες
απαντήσεις για το Φράγµα Νεστορίου και άµεση επανέναρξη
εργασιών», σελ. 19828 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 19787 – 19830

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 19787, 19815, 19816, 

19817, 19818, 19819, 
19825

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 19826, 19827, 19828, 
19829, 19830

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ  Α. , σελ. 19817, 19818, 19819
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 19827, 19828
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 19821
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ.  , σελ. 19816, 19817, 19818, 19819
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ  Γ.  , σελ. 19826, 19827, 19828, 19829
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 19822, 19823
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 19815, 19816
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 19824, 19825
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 19819, 19820
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 19825, 19826
ΠΕΤΣΑΣ Σ.  , σελ. 19819, 19820, 19821, 

19822, 19823, 19824, 
19825

ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. ,    σελ. 19828, 19829

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’

Παρασκευή 23 Σεπτεµβρίου 2022



Αθήνα, σήµερα στις 23 Σεπτεµβρίου 2022, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 22-9-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της Ρ�Α’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
22 Σεπτεµβρίου 2022 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου «Κύρωση Συµφωνίας Τροποποίησης της από
2.2.2018 Σύµβασης Παραχώρησης σχετικά µε τη χρήση και την
εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων

εντός του Λιµένος Θεσσαλονίκης µεταξύ του Ελληνικού Δηµο-
σίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ
ΛΙΜΕΝΟΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε.».)

Ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Βούτσης ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας από 27 έως 29 Σεπτεµβρίου 2022 στο εξωτερικό. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-

λής κ. Απόστολο Πάνα, Βουλευτή Χαλκιδικής, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ  Ρ]Β’

Παρασκευή 23 Σεπτεµβρίου 2022



19788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ.
(ΑΛΛΑΓΗ ΣΕΛΙΔΑΣ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19789



19790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19791



19792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19793



19794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19795



19796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19797



19798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19799



19800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19801



19802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19803



19804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19805

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



19806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19807



19808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19809



19810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19811



19812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19813



19814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν εισέλθουµε στη
συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας
26 Σεπτεµβρίου 2022.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1010/15-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δωδεκανήσου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κόν-
σολα προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Στέγαση των υπηρεσιών του ΕΦΚΑ στη Ρόδο».

2. Η µε αριθµό 1007/15-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ρεθύµνου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ανδρέα Ξανθού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Το κυβερ-
νητικό ‘‘µπάχαλο’’ µε τον προσωπικό γιατρό και η ακύρωση της
µεταρρύθµισης στην Πρωτοβάθµια Φροντίδα Υγείας (ΠΦΥ).

3. Η µε αριθµό 1006/14-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του επικε-
φαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής
και Βουλευτή Ηλείας κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Επιτακτική η ενίσχυση των µονάδων υγείας
στην Ηλεία».

4. Η µε αριθµό 1004/12-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άµεση αποκατάσταση του σχολικού
συγκροτήµατος των Γυµνασίων του Δήµου Παιανίας».

5. Η µε αριθµό 1005/14-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Το Υπουργείο Παιδείας αρνείται να παρέχει την υποχρε-
ωτική εκπαίδευση στους δύο µαθητές της Γαύδου για “παιδαγω-
γικούς λόγους”».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1028/19-9-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ένταξη
του φαραγγιού της Νέδας στον έλεγχο του Οργανισµού Φυσικού
Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής (Ο.ΦΥ.ΠΕ.Κ.Α)».

2. Η µε αριθµό 1008/15-9-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθα-
νασίας (Σίας) Αναγνωστοπούλου προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη, µε θέµα: «Άµεσο ‘‘ξεπάγωµα’’ του πειθαρχικού ελέγ-
χου εµπλεκόµενων στην υπόθεση Ζακ Κωστόπουλου αστυνοµι-
κών και απόδοση ευθυνών για την καθυστέρηση».

3. Η µε αριθµό 1012/16-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου
Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Εξελίξεις για τα αντισταθµιστικά οφέλη από τη
χρήση των υδάτων των ποταµών Μόρνου και Ευήνου».

4. Η µε αριθµό 1030/19-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Για τη λειτουργία του νηπιαγωγείου Λουδία, Δήµου
Χαλκηδόνας στην Περιφερειακή Ενότητα (Π.Ε.) Θεσσαλονίκης».

5. Η µε αριθµό 1031/19-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Το µεγαλύτερο παι-
διατρικό Νοσοκοµείο της χώρας Παίδων ‘‘Αγία Σοφία’’ αναστέλ-
λει τη λειτουργία των τακτικών χειρουργείων».

6. Η µε αριθµό 1014/16-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Νικολάου Φίλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Ανυπέρβλητες δυσκολίες για στέγαση στους νέους εκ-
παιδευτικούς».

7. Η µε αριθµό 1013/16-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Έλλειψη οδηγών ασθενοφόρων σε Δηµητσάνα
και Τρόπαια».

8. Η µε αριθµό 1022/19-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηλείας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Διο-
νυσίου - Χαράλαµπου Καλαµατιανού προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Απελπιστική η κατάσταση στα νοσοκοµεία της Ηλείας».

9. Η µε αριθµό 1032/19-9-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λαρίσης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Άννας Βαγενά προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Σε κατάσταση επισφάλειας βρίσκονται το Γενικό Αρ-
χείο του Κράτους στη Λάρισα, καθώς και οι Υπηρεσίες των Γενι-
κών Αρχείων του Κράτους στο σύνολό τους και η λειτουργία
τους διακυβεύεται».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5915/233/ 20-6-2022 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Αθανασίου Δαβάκη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, µε θέµα: «Νέες ειδικότητες επαγγελµατικής εκπαίδευσης
στη Λακωνία».

2. Η µε αριθµό 406/18-10-2021 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαράλαµ-
που (Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Αδικαιολόγητη καθυστέρηση στην κατα-
σκευή του κόµβου Πανασού, στην Περιφερειακή Ενότητα (Π.Ε.)
Ηρακλείου».

3. Η µε αριθµό 6619/22-7-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Για
ποιους λόγους δεν καταχωρίζονται οι επιστηµονικοί συνεργάτες
των Βουλευτών στο Πληροφοριακό Σύστηµα του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων “ΕΡΓΑΝΗ”»;

4. Η µε αριθµό 6685/26-7-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαράλαµ-
που (Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Η στεγαστική συνδροµή στους ιδιοκτήτες
κτηρίων που επλήγησαν από τον σεισµό της 27ης Σεπτεµβρίου
στην Κρήτη δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τον πληθωρισµό».

5. Η µε αριθµό 6790/2-8-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεση στελέχωση του Κοινοτικού
Κέντρου Ψυχικής Υγείας Παιδιών και Εφήβων Ηρακλείου».

6. Η µε αριθµό 6745/281/29-7-2022 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
µε θέµα: «Σκανδαλώδης απευθείας ανάθεση εργοστασιακής
συντήρησης και υποστήριξης µεταφορικών αεροσκαφών C-130
από την Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία (ΕΑΒ)».

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Από τις σηµερινές ερωτήσεις δεν θα συζητηθεί η πέµπτη µε
αριθµό 1025/19-9-2022 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγ-
κέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, µε θέµα: «Άµεση έκδοση της παρ. 1 του άρθρου 12 του
ν.Μ4797/2021 για την επιχορήγηση φυσικών προσώπων που δεν
είναι κατά κύριο επάγγελµα αγρότες, αλλά κατέχουν αγροτικές
εκµεταλλεύσεις και υπέστησαν µεγάλες ζηµιές από τον σεισµό
της 27ης Σεπτεµβρίου 2021».

Από τις ερωτήσεις που θα συζητηθούν, οι δύο πρώτες αφο-
ρούν στο Υπουργείο Εσωτερικών και τον Υπουργό κ. Μαυρουδή
-δεν µου αρέσει αυτό καθόλου!- Μάκη Βορίδη, που είναι παρών
και θα απαντήσει.

Ξεκινούµε µε την πρώτη µε αριθµό 1011/15-9-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθη-
νών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κωνσταντίνου
Ζαχαριάδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Διακίνηση
επικίνδυνων σεναρίων για τις επερχόµενες εθνικές εκλογές».

Κύριε Ζαχαριάδη, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
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Κύριε Υπουργέ, έχω θεσµική ευθύνη και πολιτική υποχρέωση
να σας ρωτήσω, αν και πραγµατικά µε βάση τη δηµόσια τοποθέ-
τησή σας το τελευταίο δίµηνο δεν µπορώ να έχω καµµία εµπι-
στοσύνη. Σαν χθες σας θυµάµαι να βγαίνετε στα τηλεοπτικά
πάνελ και να υπερασπίζεστε την αναγκαιότητα της αλλαγής του
εκλογικού νόµου και µετά από λίγα εικοσιτετράωρα να ακούµε
τον Πρωθυπουργό τον κ. Μητσοτάκη να µας λέει ότι αυτά δεν
είναι σοβαρά πράγµατα. Δεν ξέρω γιατί τα λέει αυτά. Τα λέει για
εσάς, τα λέει για τις διαρροές που έδωσε ο ίδιος; Δεν έχετε καµ-
µία επικοινωνία; 

Παρ’ όλα αυτά παρακολουθώ στον Τύπο και διάφορα ρεπορ-
τάζ τα οποία µε ανησυχούν ιδιαιτέρως. Άκουσα σε ένα από τα
µεγάλα τηλεοπτικά δίκτυα, από έµπειρους σχολιαστές, να γίνεται
αναφορά για εµπλοκή του ρωσικού παράγοντα στη χώρα. Κατα-
λαβαίνετε ότι η ανάµιξη οποιασδήποτε εξωτερικής δύναµης,
ιδίως στη φάση που διανύουµε µε την άθλια και βάρβαρη ρωσική
εισβολή στην Ουκρανία, είναι µείζον θέµα για τη δηµοκρατία στη
χώρα, είναι µείζον ζήτηµα για την Ευρώπη, είναι µείζον ζήτηµα
για τον πολιτικό κόσµο. Μάλιστα, µας ενηµέρωσε η συγκεκριµένη
δηµοσιογράφος ότι έχετε ξεκινήσει και κάποιες συσκέψεις, έχετε
κάποιες ιδέες για να αλλάξει ο τρόπος µε τον οποίο ψηφίζουν οι
πολίτες, να ψηφίζουν µε σκάνερ. 

Κύριε Βορίδη, θέλω να σας ρωτήσω, λίγους ή περισσότερους
µήνες πριν από τις εκλογές, τι πραγµατικά µεθοδεύετε να κά-
νετε; Τι σκέφτεστε να κάνετε; Δευτέρα, Τετάρτη, Παρασκευή
λέτε να αλλάξετε τον εκλογικό νόµο. Τρίτη, Πέµπτη, Σάββατο
λέτε να αλλάξετε τον τρόπο που ψηφίζουµε. Τη µία ηµέρα σας
φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ, την άλλη σας φταίνε οι Ρώσοι. 

Ειλικρινά, µπορείτε να εγγυηθείτε την οµαλή θεσµική πορεία
της χώρας σε εκλογές ή υλοποιείτε, από τη θέση του Υπουργού
των Εσωτερικών, την παλαιότερή σας δέσµευση -ως τοµεάρχης
εσωτερικών της αξιωµατικής αντιπολίτευσης- ότι θα κάνετε όλες
τις αλλαγές στο κράτος και τους θεσµούς για να µην ξαναέρθει
η Αριστερά ποτέ στην εξουσία. 

Δεν ξέρω εάν ήταν δική σας έµπνευση αυτό µε τους κοριούς -
είναι µια µείζονα αλλαγή για να παρακολουθείτε τους πολιτικούς
σας αντιπάλους, για να ξέρετε τι θα κάνουν, για να τους εγκλω-
βίσετε για να µην ξαναέρθουν στην κυβέρνηση- αλλά αυτά δεν
αρµόζουν στην Ελλάδα, δεν αρµόζουν σε δηµοκρατική χώρα,
δεν αρµόζουν στην Ευρώπη, δεν αρµόζουν στη Δύση.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, κατ’ αρχάς το όνοµα Μαυρουδής, είναι Όσιος εξ Αν-
δριανουπόλεως, είναι Θρακιώτικο το όνοµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, εγώ τι να
κάνω που µου αρέσει το όνοµα Μάκης;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Όχι, εντά-
ξει σεβαστό το γούστο, απλώς λέω την ιστορία του ονόµατος,
είναι ενδιαφέρουσα και έχει να κάνει µε τον παππού µου, ο
οποίος έφυγε -προφανώς παλιότερα η οικογένειά του- και πήγε
στην Κίο της Μικράς Ασίας. Θρακιώτες πήγαν εκεί.

Όµως, κύριε Ζαχαριάδη, επειδή επικαλείστε τους θεσµούς και
έχετε «ένδυµα» θεσµικής σοβαρότητας, να ρωτήσω το εξής; Η
θεσµική σας σοβαρότητα σάς κάνει να φέρνετε τον Υπουργό
Εσωτερικών στη Βουλή για να απαντήσει σε σχόλια δηµοσιογρά-
φου; Τα µπερδέψατε; Οι δηµοσιογράφοι σχολιάζουν τους πολι-
τικούς, οι πολιτικοί δεν σχολιάζουν τους δηµοσιογράφους, οι
δηµοσιογράφοι λένε αυτά που θέλουν να πουν. 

Εµένα µε καλείτε τώρα να κάνω τοποθέτηση επί των σχολια-
σµών που έχει κάνει η κ. Κοραή και αυτό το λέτε εσείς θεσµική
συζήτηση στο Κοινοβούλιο; Να σας καθησυχάσω: Δεν πρόκειται
να γίνουν εκλογές µε σκάνερ και εγώ, τουλάχιστον, δεν έχω πει
τίποτε για τη Ρωσία ή οποιονδήποτε άλλον ή πιθανή εµπλοκή
οποιασδήποτε χώρας στις εκλογές. 

Δεν ξέρω τώρα εάν µιλήσατε για τις ανησυχίες σας! Αυτό ελ-
πίζω. Αλλά εάν θέλετε την επόµενη φορά -θα σας παρακαλούσα
δηλαδή, στην κρίση σας είναι- όταν διαβάζετε κάτι δεν είναι υπο-
χρεωτικό να ερχόµαστε εδώ να το συζητάµε µαζί ή όταν ακού-
σετε κάτι στην τηλεόραση, επίσης δεν είναι υποχρεωτικό να

κάνουµε µία συζήτηση µέσα στο Κοινοβούλιο γι’ αυτό.
Η έκκλησή µου είναι: εάν µε ακούσετε εµένα να λέω κάτι, τότε

µάλιστα, έχει ένα νόηµα να έρθετε να συζητήσουµε γι’ αυτά τα
ζητήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε κύριε Ζαχα-
ριάδη, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Βορίδης
χρησιµοποίησε πενήντα δευτερόλεπτα για να εξηγήσει την προ-
έλευση του εύηχου ονόµατός του και σαράντα πέντε δευτερό-
λεπτα για να απαντήσει στο αίτηµά µου. Είναι πυκνός ο λόγος
του. Συγχαρητήρια, κύριε Βορίδη.

Κοιτάξτε, εγώ δεν φέρνω για πλάκα ζητήµατα στο Κοινοβού-
λιο, ούτε κάνω κατάχρηση του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Έχει
ανοίξει µια συζήτηση, όµως, στην ελληνική κοινωνία. Είναι δι-
καίωµά σας να απαξιώνετε δηµοσιογράφους που κάνουν κυβερ-
νητικό ρεπορτάζ. Είναι δικαίωµά σας να απαξιώνεται τον τρόπο
µε τον οποίον διεξάγεται ο διάλογος. Δεν είναι δικαίωµά σας,
όµως, να αλλάζετε τους κανόνες του παιχνιδιού της πολιτικής
συζήτησης και του πολιτικού αγώνα λίγους µήνες πριν γίνουν οι
εκλογές.

Επειδή µε βάση διαρροές τις οποίες από το κυβερνητικό στρα-
τόπεδο προέρχονται και σας χρησιµοποίησαν κιόλας, κύριε Βο-
ρίδη -θέλω να είµαι δίκαιος, δεν χρησιµοποίησαν µόνο εσάς,
βγήκε ο Υπουργός της Ανάπτυξης, βγήκε η Βουλευτής Χανίων,
η κ. Μπακογιάννη και έλεγε για τον εκλογικό νόµο πόσο αναγκαίο
είναι να αλλάξει- ήθελα να ρωτήσω. Πήρα τη διαβεβαίωση. Την
κρατάω. 

Ήθελα να κατατεθούν και στα Πρακτικά της Βουλής. Δεν είναι
απλό θέµα να λέγεται ή να γράφεται στον αέρα της τηλεόρασης
ότι θέλουν να ανακατευτούν οι Ρώσοι ή οποιοιδήποτε άλλοι στις
εκλογές της Ελλάδας και το ίδιο να καταχωρείται στα Πρακτικά
της Βουλής, που θα µπορεί κάποιος µετά από τριάντα, πενήντα,
εβδοµήντα χρόνια όταν θα θέλει να µελετήσει την ιστορία του
Υπουργείου Εσωτερικών ή µπορεί να κάνει ένα διδακτορικό πάνω
στη δική σας πολιτική διαδροµή και σταδιοδροµία να τα αναζη-
τήσει και να τα διαβάσει. Αυτό ήθελα, µια δέσµευση απέναντι στη
Βουλή των Ελλήνων, µια δέσµευση απέναντι στον ελληνικό λαό
ότι δεν θα γίνουν παιχνίδια µε τις εκλογές, ότι δεν θα αλλάξει ο
κανόνας, ότι θα διασφαλίσουµε, ότι θα έχουµε, έναν οµαλό δη-
µοκρατικό πολιτικό βίο και µια οµαλή δηµοκρατική πολιτική αλ-
λαγή.

Διότι, κύριε Βορίδη, από αλλού το περιµέναµε, από εσάς το
περιµέναµε, από αλλού µας ήρθε. Μην µου λέτε, λοιπόν, για έν-
δυµα θεσµικής σοβαρότητας, όταν εσείς έρχεστε εδώ πέρα και
το παίζετε θεσµικός και στις πάνω αίθουσες της Βουλής κρύβον-
ται πίσω από το απόρρητο. Μην µου λέτε για ένδυµα θεσµικής
σοβαρότητας όταν βάζετε κοριούς στους πολιτικούς σας αντι-
πάλους και πηγαίνουν διάφοροι και διασχίζουν τις λεωφόρους
στη Νέα Υόρκη λες και είναι τα σκαθάρια.

Ένδυµα θεσµικής σοβαρότητας φοράτε εσείς. Εσείς ερχόσα-
σταν στη Βουλή των Ελλήνων, το κόµµα σας, ο Πρωθυπουργός
και το παίζατε θεσµικοί και µετριοπαθείς και µεταρρυθµιστές και
κεντρώοι και την ίδια ώρα παρακολουθούσατε τι λέγανε πολιτικοί
και δηµοσιογράφοι. Άρα, λοιπόν, σεµνά, κύριε Βορίδη, σεµνά και
µε κανόνες. Σήµερα είστε πλειοψηφία, αύριο θα είστε µειοψη-
φία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Είναι προ-

φανές ότι δεν ταίριαξε καλά αυτή η επίκαιρη ερώτηση, γιατί εδώ
µας φέρατε να συζητήσουµε για τη Ρωσία και για το αν θα αλλά-
ξουµε τον τρόπο διεξαγωγής των εκλογών. Φέρατε να το συζη-
τήσουµε αυτό, διότι κάτι ακούσατε στην τηλεόραση να λέει
κάποιος.

Παρεµπιπτόντως, εγώ δεν απαξίωσα κανέναν. Το ότι κάποιος
σκέφτεται -ένας δηµοσιογράφος- να συµµετάσχει σε µια δηµό-
σια συζήτηση και να εκφράσει µια ανησυχία -που εκφράζεται και
σε άλλες χώρες- για το τι πρόκειται να κάνει ο ρωσικός παράγων
στο εσωτερικό της ευρωπαϊκής σκηνής και να εκφράζονται τέ-
τοιου τύπου διάλογοι µεταξύ -επαναλαµβάνω- της κοινωνίας των
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πολιτών ή των µέσων ενηµέρωσης, αυτό είναι τελείως διαφορε-
τικό από το τι κάνει το κράτος.

Εσείς ρωτάτε τον Υπουργό τώρα. Έχετε µπερδέψει τα social
media µε την κοινοβουλευτική συζήτηση. Η τηλεόραση, οι εφη-
µερίδες, τα social media είναι ένα επίπεδο διαλόγου. Το τι κάνει
το Υπουργείο Εσωτερικών µε ρωτάτε τώρα. Δεν µου είπατε
ελάτε να συζητήσουµε και να κάνουµε tweet. Στη Βουλή είστε.
Όταν είστε στη Βουλή πρέπει να ρωτάτε το Υπουργείο Εσωτερι-
κών.

Και σας ερωτώ: Έχετε ακούσει τίποτα από τον Υπουργό Εσω-
τερικών σχετικό; Με ακούσατε να λέω κάτι;

Ακόµα και για το θέµα, δεν σας αρέσαν τώρα αυτά, δεν σας
άρεσε η απάντηση αυτή, δεν ήταν καλή η επίκαιρη ερώτηση, πα-
ρασυρθήκατε τώρα από το περιβάλλον το επικοινωνιακό, είστε
και άνθρωπος που του αρέσουν τα κοινωνικά µέσα κοινωνικής
δικτύωσης. Εγώ, όπως ξέρετε, δεν είµαι και πολύ δραστήριος σε
όλα αυτά ούτε και µιλάω συχνά. Αυτή είναι η θεσµική τάξη. Εδώ
όλοι έχουµε χώρο να µιλήσουµε. Είναι η Βουλή. Είναι ο χώρος
µας. Η κοινωνία των πολιτών διεξάγει άλλους διαλόγους σε άλλα
σηµεία. Καλά κάνει. Αλλά ο καθένας έχει τον ρόλο του. Δεν σας
άρεσε αυτό και µετά αρχίσατε να µου λέτε για την απλή αναλο-
γική.

Παρεµπιπτόντως, να σας ρωτήσω: Πότε είχα πει εγώ για την
απλή αναλογική συγκεκριµένα; Εγώ είπα ότι έχουµε µεταβολή
του πολιτικού σκηνικού. Να προσέχετε τι λέω, γιατί εγώ πάντα
προσέχω τι λέω. Μίλησα για µεταβολή του πολιτικού σκηνικού.
Ποτέ δεν είπα ότι αλλάζουµε ή θα αλλάξουµε το εκλογικό σύ-
στηµα και αντιθέτως είπα, κατ’ επανάληψη, ότι ισχύουν όσα έχει,
µέχρι σήµερα, πει ο Πρωθυπουργός. Το έχω πει πολλές φορές.
Σε απόλυτο, δε, συντονισµό µε τη θέση του Κυβερνητικού Εκ-
προσώπου. 

Άρα, λοιπόν, θεωρώ ότι έχετε µια αγωνία και µια νευρικότητα
εν όψει εκλογών. Αντιλαµβάνοµαι ότι οι κεντρικοί σχεδιασµοί του
ΣΥΡΙΖΑ, προφανώς, δεν υλοποιούνται, βγαίνουν και όλες αυτές
οι µετρήσεις, οι οποίες δεν δείχνουν καµµία µεταβολή. Έχετε
επενδύσει πάρα πολλά πράγµατα, πολιτικά, σε αυτή την υπόθεση
των υποκλοπών, που και γι’ αυτή έχουµε µιλήσει πάρα πολλές
φορές κι έχουν γίνει και ειπωθεί -νοµίζω- όλα επ’ αυτής της υπο-
θέσεως και παρά ταύτα επιµένετε σε αυτή τη γραµµή. 

Κοιτάξτε, εµένα δεν είναι ο ρόλος µου, κύριε Ζαχαριάδη, να
σας κάνω υποδείξεις για το πώς θα ασκείτε το αντιπολιτευτικό
σας έργο. Είναι δικαίωµά σας. Εγώ µία έκκληση κάνω, απλώς µην
το καταλήξουµε κάθε φορά που θα διαβάζετε κάτι και θα σας
κινεί το ενδιαφέρον να µε φωνάζετε να κάνουµε σχολιασµό επί
του αναγνώσµατός σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στη
δεύτερη, µε αριθµό 1020/16-9-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου, της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Αντωνίας (Τόνιας) Αντωνίου προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών, µε θέµα: «Αποτελεσµατική αξιοποίηση των στελεχών
που εργάζονται ως ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου (ΙΔΟΧ)
στο πεδίο της αποκατάστασης επιπτώσεων φυσικών καταστρο-
φών».

Η κ. Αντωνίου έχει τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς θέλω να σας ευχαριστήσω που ήρ-

θατε να απαντήσετε σε µια ερώτηση που εµπίπτει έστω και δευ-
τερογενώς στην αρµοδιότητά σας. Και το λέω αυτό γιατί το
ερώτηµα που θέτω είναι, κυρίως, ζήτηµα του ευρύτερου πεδίου
της πολιτικής προστασίας, που περιλαµβάνει και την αποκατά-
σταση της περιουσίας των πληγέντων συµπολιτών µας, ώστε να
ξαναπαίρνουν πίσω τη ζωή τους από τις φυσικές καταστροφές. 

Δυστυχώς, ο Υπουργός Υποδοµών όταν ερωτήθηκε δήλωσε
αναρµόδιος για τα θέµατα της στελέχωσης και ενίσχυσης της
αρµόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου του µε το κατάλληλο αν-
θρώπινο δυναµικό.

Κύριε Υπουργέ, εδώ και τέσσερα χρόνια µέσα από κλιµακωτές
προσλήψεις που ξεκίνησαν το 2018 και συνεχίστηκαν ως το 2022
και µέσα από αντίστοιχες ανανεώσεις συµβάσεων ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου χρόνου, εργάζονται πλέον στο Υπουργείο Υπο-

δοµών και Μεταφορών διακόσια εβδοµήντα έξι στελέχη υψηλών
τυπικών προσόντων, µε εξειδίκευση στο πεδίο της αποκατάστα-
σης επιπτώσεων φυσικών καταστροφών. Προσλήφθηκαν για να
συµβάλλουν στην ταχεία αποκατάσταση κατοικιών και επιχειρή-
σεων σε διάφορα σηµεία της χώρας που έχουν πληγεί από φυ-
σικές καταστροφές, καθώς αυτά τα φαινόµενα εµφανίζουν
αυξανόµενη συχνότητα λόγω και της κλιµατικής κρίσης. 

Ωστόσο, η πρόσφατη ανανέωση των συµβάσεων τους έως 31-
10-2022, που θεσπίστηκε τον Ιούνιο µε τον ν.4940/2022, δεν
επαρκεί για την ολοκλήρωση του εν εξελίξει έργου αποκατάστα-
σης των πληγεισών περιοχών. Επιπλέον, µετά από τέσσερα χρό-
νια, οι συνεχείς ανανεώσεις των συµβάσεων τους, εκ των οποίων
αυτές που αφορούν περίπου το 50% των στελεχών συµπληρώ-
νουν τετραετία, αποτελούν σαφή πιστοποίηση των πάγιων και
διαρκών αναγκών που καλύπτουν. 

Γι’ αυτό σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Πρώτον, εάν προτίθεστε
να ανανεώσετε για ικανό χρονικό διάστηµα τις συµβάσεις των
στελεχών που εργάζονται στη Γενική Διεύθυνση Αποκατάστασης
Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών, ώστε να ολοκληρώσουν το
έργο που τους έχει ανατεθεί και δεύτερον, εάν υπάρχει ρητή πο-
λιτική βούληση για ενίσχυση της αρµόδιας υπηρεσίας του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, µε µόνιµο προσωπικό,
αξιοποιώντας την εµπειρία και την εξειδίκευση των στελεχών
αυτών.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ορί-

στε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ και την κυρία συνάδελφο για την ερώτηση, γιατί

µου δίνει τη δυνατότητα να απαντήσω ως προς ένα ειδικό ζή-
τηµα, το οποίο όµως, εγώ θα έλεγα να το εντάξουµε στην ευρύ-
τερη στρατηγική που έχουµε γι’ αυτά τα ζητήµατα στο
Υπουργείο Εσωτερικών. 

Να εξηγήσω πώς έχει η συγκεκριµένη υπόθεση. Έτσι περίπου
όπως την περιγράψατε, το Τµήµα Φυσικών Καταστροφών ενισχύ-
θηκε σε διαδοχικές στιγµές µε προσλήψεις εκτάκτου προσωπι-
κού, πράγµατι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, προκειµένου
ανάλογα µε διάφορες καταστροφές που είχαν συµβεί και προ-
κειµένου µε ταχύ τρόπο να ανταπεξέλθει το Υπουργείο Υποδο-
µών στις ανάγκες για την µέριµνα αυτών των καταστροφών, για
την αντιµετώπιση των καταστροφών. 

Αυτό έχει µία λογική και την καταλαβαίνουµε και είναι κάτι µε
το οποίο το Υπουργείο Εσωτερικών είναι κατ’ αρχάς σύµφωνο,
δηλαδή, πράγµατι µπορεί να συµβεί ένα έκτακτο περιστατικό που
να απαιτεί την πρόσληψη έκτακτου προσωπικού για έναν ορι-
σµένο χρόνο. Δεν είναι στη στρατηγική του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών το να παραµένει ένα προσωπικό, το οποίο προσελήφθη για
συγκεκριµένο χρόνο, για µία συγκεκριµένη καταστροφή, όπως
σωστά είπατε, επί τέσσερα έτη. Διότι αυτό πια δεν είναι η συγκε-
κριµένη καταστροφή, αλλά είναι ότι χρησιµοποιείται ευρύτερα.
Αν όµως χρησιµοποιείται ευρύτερα, τότε πράγµατι σηµαίνει ότι
υπάρχει µια άλλου τύπου ανάγκη µη έκτακτη. 

Ποια, λοιπόν, είναι η θέση εδώ του Υπουργείου Εσωτερικών;
Όταν έχω τακτικές ανάγκες, τότε πηγαίνω σε µόνιµη πρόσληψη.
Όταν έχω κάτι έκτακτο, πράγµατι, για ένα συγκεκριµένο χρονικό
διάστηµα µπορώ να προσλάβω προσωπικό για την αντιµετώπιση
του εκτάκτου. Όχι, όµως, να βαφτίζουµε το τακτικό έκτακτο και
ουσιαστικά να ακολουθούµε µια διαδικασία προσλήψεων, που
δεν είναι η προσήκουσα για το µόνιµο προσωπικό.

Τι λέµε, λοιπόν, σε όλους τους φορείς, διότι έχουµε και πολλά
που τα έχουµε κληρονοµήσει; Δεν είναι µόνο το Υποδοµών, τώρα
θέσατε το θέµα του Υποδοµών. Θα σας πω ότι σε άλλα σηµεία
της διοικήσεως υπάρχουν τέτοιες περιπτώσεις, οι οποίες έρχον-
ται από πάρα πολύ παλιά. Σε πολλές έχουµε συµβάσεις διαρκώς
ανανεούµενες εικοσαετίας, οι οποίες είναι ένα εξαιρετικό πρό-
βληµα. 

Εάν έχω την άνεση για ένα λεπτό µόνον να καταχραστώ του
χρόνου θα ήθελα να κάνω µια παρένθεση. Έφυγε ο κ. Ζαχαριά-
δης, µε απασχολούν πολύ αυτά τα ζητήµατα που έθεσε, το τι θα
κάνουµε µε τους Ρώσους και αν θα κάνουµε εκλογές µε scanner.
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Έφυγε, λοιπόν, ο κ. Ζαχαριάδης που του αρέσουν τα σχόλια των
τηλεοπτικών εκποµπών, δεν µας σχολίασε, όµως, κάτι το οποίο
µας έχουν κληρονοµήσει τώρα οι προκηρύξεις ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίες
πέφτουν η µία µετά την άλλη ως αντισυνταγµατικές για τις ειδι-
κές µοριοδοτήσεις. Έπεσε ως αντισυνταγµατική η προκήρυξη
για τους νοσηλευτές. Έπεσε τώρα ως αντισυνταγµατική η προ-
κήρυξη για το «Βοήθεια στο Σπίτι» µε τις ειδικές µοριοδοτήσεις,
δηµιουργώντας τεράστιο πρόβληµα σε χιλιάδες εργαζόµενους. 

Σας τα θυµίζω, γιατί όταν τα λέγαµε ως Αντιπολίτευση αυτά
ελοιδορούµεθα από τον κ. Ζαχαριάδη και τους συντρόφους του
και λέγαµε ότι παίζετε και εκµεταλλεύεστε τώρα τους ανθρώ-
πους και τους κλείνετε το µάτι ότι µε την ειδική µοριοδότηση θα
µπουν. Έπεσαν όλες οι ειδικές µοριοδοτήσεις. Η τελευταία είναι
αυτή η «Βοήθεια στο Σπίτι». 

Το λέω γιατί; Διότι η «Βοήθεια στο Σπίτι» είναι ένα παράδειγµα
µιας ανανεούµενης συµβάσεως επί πολλά έτη, βέβαια, εκεί έχει
την ιδιαιτερότητα του προγράµµατος, η οποία όµως όταν πήγε
να σηκωθεί ως προκήρυξη µονιµοποιήσεως, χωρίς την ειδική µο-
ριοδότηση, γιατί εκεί ήταν το κλείσιµο του µατιού, προφανώς δεν
ήταν σίγουρο ότι θα συνεχίσουν να εργάζονται οι ίδιοι άνθρωποι.
Να, γιατί λέω, λοιπόν, ότι αυτά όλα θέλουν µια ιδιαίτερη προ-
σοχή. Και τώρα µας έχει κληροδοτήσει ένα αρκετά σύνθετο ζή-
τηµα ο ΣΥΡΙΖΑ και η ειδική µοριοδότησή του, το οποίο πρέπει να
δούµε πώς θα αντιµετωπίσουµε. 

Έρχοµαι στο ερώτηµά σας. Η απάντηση στο ερώτηµά σας
είναι η εξής: Τι ζήτησα εγώ από το Υπουργείο Υποδοµών; Εφό-
σον αυτοί οι άνθρωποι είναι ήδη τέσσερα χρόνια, προφανώς
τους χρειάζεται το Υπουργείο Υποδοµών. Τους ζήτησα, λοιπόν,
να «σηκώσουµε» προκήρυξη για µόνιµη στελέχωση του προσω-
πικού στο συγκεκριµένο τµήµα. 

Ανταποκρίθηκε το Υπουργείο Υποδοµών. Και την επόµενη
εβδοµάδα, κυρία συνάδελφε, την Τρίτη, που έχουµε Υπουργικό
Συµβούλιο και θα εγκρίνει τον προγραµµατισµό προσλήψεων του
2023, έχω εισηγηθεί να γίνει δεκτό το αίτηµα του Υπουργείου
Υποδοµών και το σύνολο αυτών των θέσεων να προκηρυχθούν
ως µόνιµες θέσεις. 

Από τη στιγµή που προχωράµε σε αυτό, θα ανανεώσω τις συµ-
βάσεις των συγκεκριµένων µέχρι να ολοκληρωθεί η προκήρυξη,
ώστε να µη µείνει κενό το τµήµα. Εν συνεχεία, θα γίνει η προκή-
ρυξη και θα στελεχωθεί το τµήµα αυτό, το Τµήµα Φυσικών Κα-
ταστροφών, µε µόνιµο προσωπικό, το οποίο θα αντιστοιχεί στις
θέσεις που υπάρχουν τώρα. Μέχρι τότε και µέχρι να ολοκληρω-
θεί η διαδικασία θα ανανεώνονται οι συµβάσεις των συγκεκριµέ-
νων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή είπατε καλά
νέα, σας άφησα. Αυτά κατεγράφησαν.

Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ναι, είναι ευχάριστα τα νέα.

Απλώς, θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός να µας διευκρινί-
σει ορισµένα πράγµατα, για να τα καταλάβουν και οι εργαζόµενοι
οι οποίοι επιδιώκουν να συναντήσουν το Υπουργείο Υποδοµών
και δεν τα έχουν καταφέρει. 

Κύριε Υπουργέ, όπως ξέρετε, τα στελέχη καλύπτουν τα δύο
τρίτα του δυναµικού του Υπουργείου αυτή τη στιγµή στον τοµέα
αυτό. Γνωρίζουµε επίσης, σύµφωνα µε το Μητρώο Ανθρώπινου
Δυναµικού του ελληνικού δηµοσίου, ότι οι εργαζόµενοι σε αυτό
το Υπουργείο ήταν τέσσερις χιλιάδες τριακόσιοι εβδοµήντα εννιά
πριν αναλάβει η Νέα Δηµοκρατία και σήµερα είναι τρεις χιλιάδες
οκτακόσιοι τέσσερις. Άρα, υπάρχει δυνατότητα µε τον κανόνα
«µία πρόσληψη και µία αποχώρηση» να υπάρξουν µόνιµες θέσεις
εργασίας. 

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι το θέµα αποκατάστασης των
πληγέντων πολιτών είναι µια «γάγγραινα» αυτή τη στιγµή, διότι
οι πολίτες από τη µία καταστρέφονται και νιώθουν ότι χάνουν τις
περιουσίες τους, τα σπίτια τους, τη ζωή τους και από την άλλη,
περιµένουν χρόνια τη στήριξη της πολιτείας για την αποκατά-
στασή τους. Και βασικά, όταν καίγονται, πληµµυρίζουν τα σπίτια
τους ή γίνονται σεισµοί, κάνουν το σταυρό τους στην Παναγιά
και ξέρουν ότι πρέπει να ξαναχτίσουν τη ζωή τους µόνοι τους,
κύριε Υπουργέ. Για παράδειγµα, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, στο
Μάτι ακόµα δεν έχουν αποκατασταθεί προβλήµατα των πολιτών,

γιατί οι άνθρωποι που χειρίζονται τα θέµατα µπορεί να χρειάζον-
ται µήνες ή και χρόνια για κάθε φάκελο λόγω της γραφειοκρα-
τίας και λόγω των προβληµάτων των οποίων υπάρχουν µέσα στη
δηµόσια διοίκηση. 

Άρα, χρειάζεται µόνιµο προσωπικό, διότι η Κυβέρνησή σας και
ο ΣΥΡΙΖΑ πριν δεν πέτυχαν στα θέµατα της αντιµετώπισης
πολλά. Όµως, στο θέµα της αποκατάστασης, που είναι ένα δια-
χρονικό πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, φταίει όλο το πολιτικό σύ-
στηµα. Επί της ουσίας δεν έχουµε κάνει τίποτα. 

Οι εργαζόµενοι αυτοί, όπως το αναγνωρίσατε, πλέον καλύ-
πτουν πάγιες ανάγκες. Και δεν το λέει µόνο η λογική, µε βάση το
χρονικό διάστηµα το οποίο υπηρετούν σε αυτό το αντικείµενο.
Θα καταθέσω και εδώ ότι η γενική διεύθυνση της αρµόδιας υπη-
ρεσίας λέει ότι καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Η ίδια η
υπηρεσία το λέει. Και είναι θετικό ότι ανοίγετε θέσεις µόνιµου
προσωπικού στο Υπουργείο σε αυτή την κατηγορία. 

Θέλω, όµως, να διευκρινίσετε και κάτι άλλο. Οι συµβάσεις
τους λήγουν 30-12-2022, δηλαδή σε έναν µήνα. Σύµφωνα µε τον
δικό σας νόµο, τον ν.4765 του 2021, λέτε ότι θα πρέπει οι ανανε-
ώσεις να γίνονται έναν µήνα πριν, τριάντα µέρες. 

Άρα, την Τρίτη µπορεί να πάρετε απόφαση για µόνιµες θέσεις
προσωπικού στο Υποδοµών, αλλά πρέπει την άλλη εβδοµάδα,
κύριε Υπουργέ, να φέρετε παρέµβαση σε νόµο, µια διάταξη, που
να λέει ότι αυτοί οι άνθρωποι ανανεώνουν τη σύµβασή τους. 

Και κάτι άλλο. Μπορεί να είµαστε καχύποπτοι, αλλά το θέ-
τουµε το θέµα. Στον ν.4920 τον Ιούνιο, όταν γινόταν η διαβού-
λευση, ήταν µέχρι 31 Δεκεµβρίου. Στον νόµο ήρθε 30
Οκτωβρίου. Κι επειδή θα έχουµε εκλογές σε έξι-οκτώ µήνες, δεν
ξέρουµε ακριβώς, θα πρέπει η ανανέωση να είναι σε µεγάλο χρο-
νικό διάστηµα για να µη νιώθουν οι εργαζόµενοι ότι πάµε να νο-
µοθετήσουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο οι συµβάσεις τους να
κλείνουν τον Μάρτιο, τον Απρίλιο, τον Μάιο, τον Ιούνιο και να νιώ-
θουν όµηροι ή να θεωρούν ότι τους εµπαίζει τους εµπαίζετε ως
Κυβέρνηση, όλο το πολιτικό σύστηµα τους εµπαίζει πάνω σε
αυτή την κατεύθυνση, ότι τους χρησιµοποιούµε και οι συµβάσεις
τους θα λήξουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, σας παρα-
καλώ.

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, θέλουµε µια ρητή δέσµευση από εσάς ότι από τη µία θα

ανανεωθούν για µεγάλο χρονικό διάστηµα και την άλλη εβδο-
µάδα πρέπει να φέρετε αρµόδια ρύθµιση. Από την άλλη, δεν αν-
τιλαµβάνοµαι πώς το Υπουργείο Υποδοµών έχει αντιληφθεί το
θέµα. Γιατί είπατε πριν ότι νοµοθετεί χάλια ο ΣΥΡΙΖΑ. Έχουν πε-
ράσει τρία χρόνια, βλέπουµε µεγάλα προβλήµατα µε τις φυσικές
καταστροφές και το Υπουργείο Υποδοµών έπρεπε να σας ζητή-
σει πιο γρήγορα µόνιµες θέσεις σε αυτό τον τοµέα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εγώ ξέ-

ρετε, κυρία συνάδελφε, ένα πράγµα που δεν κάνω είναι να παίζω
µε την αγωνία των εργαζοµένων. Άλλοι µπορεί να το κάνουν. Εγώ
δεν το κάνω. Οι κουβέντες είναι πάντα καθαρές, είναι πάντα µε-
τρηµένες, είναι πάντα σαφείς, ώστε όλοι να ξέρουν ποια είναι η
πορεία των πραγµάτων. 

Η αλήθεια είναι -σωστά επισηµάνατε- ότι η συγκεκριµένη διά-
ταξη παρατάσεως αρχικώς είχε έρθει και αυτή ήταν η επιθυµία
του Υπουργείου Υποδοµών µε 31 Δεκεµβρίου. Εγώ την έκανα 30
Οκτωβρίου. Γιατί; Διότι εγώ σας λέω ευθέως, εφόσον δεν θέλω
-το ξανατονίζω- να διαιωνίζεται µία πρακτική παρατάσεων χωρίς
να βλέπω τις αντίστοιχες προκηρύξεις να προχωρούν για µόνιµο
προσωπικό. 

Ξαναλέω για πολλοστή φορά ότι το έκτακτο θα είναι πραγµα-
τικά έκτακτο, όταν χρειάζεται. Όταν στην πραγµατικότητα βλέ-
πουµε ότι εµφανίζεται µια σταθερή ανάγκη θα πηγαίνουµε σε
προκήρυξη. Το αίτηµα του κάθε Υπουργείου δεν µπορεί να το
θέσει το Υπουργείο Εσωτερικών. Είναι το Υπουργείο Υποδοµών.
Γιατί το κάθε Υπουργείο θέτει τις προτεραιότητές του σε προ-
σωπικό. 

Άρα, λοιπόν, ξεκαθαρίζω ότι δεν µπορεί από τη µια µεριά ένα
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Υπουργείο να λέει θέλω ανανέωση των εκτάκτων και των ΙΔΟΧ
εσαεί γιατί αυτό δεν µου µετράει στη µόνιµη πρόσληψη, άρα εγώ
τακτοποιήθηκα µε τις ανανεώσεις. Δεν ζητάω, όµως, µόνιµο, γιατί
το µόνιµο µου περιορίζει ουσιαστικά τις δυνατότητες να ζητήσω
επιπλέον προσωπικό. Δεν γίνονται όλα. 

Άρα, λοιπόν, γιατί 30 Οκτωβρίου; Διότι έπρεπε να υποβληθεί
το αίτηµα από την πλευρά του Υπουργείου Υποδοµών. Το αίτηµα
υπεβλήθη. Και γι’ αυτό σας είπα ότι θα δώσω την ανανέωση. Σας
το είπα. 

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Χρονικό διάστηµα, κύριε
Υπουργέ; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εγώ δεν
µπορώ να προκαταλάβω την απόφαση του Υπουργικού Συµβου-
λίου. Το Υπουργικό Συµβούλιο θα συνεδριάσει την Τρίτη. Βάσιµα
υποθέτω ότι θα κάνει δεκτή την εισήγησή µου. Δεν ανησυχώ. 

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Η οποία είναι; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Η οποία

είναι ότι οι θέσεις αυτές να ενταχθούν στον προγραµµατισµό
προσλήψεων του 2023 και να προκηρυχθούν. Άρα, λοιπόν, θα
πάµε σε προκήρυξη των θέσεων το 2023. 

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Η ανανέωση; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Για την

ανανέωση θα δω τον χρόνο.
Γιατί, όµως, το λέω αυτό; Γιατί πάλι θέλω να είναι συνδεδεµέ-

νος µε την έγκαιρη προκήρυξη των θέσεων. Εγώ δεν αφήνω να
χρονίζουν οι δουλειές. Άρα, λοιπόν, όλοι βρίσκονται σε ισορρο-
πία. 

Πάµε τώρα στο επόµενο. Τι άλλο θέλω να πω για να είµαι
σαφής προς τους εργαζόµενους, τους νυν εργαζόµενους, αυ-
τούς που εργάζονται τώρα, που ζητούν την ανανέωση των συµ-
βάσεών τους κ.λπ.. Η προκήρυξη γίνεται µε όρους ΑΣΕΠ. Επειδή
πλέον έχουµε πλουσία νοµολογία για το ζήτηµα της ειδικής µο-
ριοδοτήσεως, εγώ δεν θα κάνω ειδικές µοριοδοτήσεις που θα
πέφτουν στο Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Αν πρέπει να κάνω ειδικές µοριοδοτήσεις, οι ειδικές µοριοδο-
τήσεις θα έχουν ειδική, πλήρη και εµπεριστατωµένη αιτιολογία
και θα συνδέονται µε την ήδη κτηθείσα εµπειρία και –προσέξτε-
την ειδικότητα της συγκεκριµένης εµπειρίας στη συγκεκριµένη
θέση. Ξηγηµένοι, για να είµαστε όλοι συνεννοηµένοι. 

Να δώσω ένα παράδειγµα, το οποίο δανείζοµαι από αυτά που
είπε το Συµβούλιο της Επικρατείας. Ειδική εµπειρία νοσηλευτών,
προκήρυξη ΣΥΡΙΖΑ. Την έδωσε. Γιατί την έδωσε; Γιατί λέει ότι
ήδη εργάζονταν σε δηµόσιο φορέα. Και ρώτησε ευλόγως το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας: Ένας νοσηλευτής που εργάζεται στον
ιδιωτικό τοµέα κάνει άλλη δουλειά από αυτή που κάνει ένας νο-
σηλευτής που είναι στον δηµόσιο τοµέα; Νοσηλευτικές υπηρε-
σίες δεν παρέχουν και οι δύο; Γιατί, λοιπόν, ειδική µοριοδότηση
σε αυτόν που είναι στο δηµόσιο και άρα, αδικία για αυτόν που
είναι στον ιδιωτικό τοµέα; Το λέω, για να αρχίσουµε να χτίζουµε
πάνω σε αυτά τα θέµατα µια συνεννόηση και να µην κοροϊ-
δεύουµε ανθρώπους, που έχουν αγωνία για την θέση τους, αλλά
που ταυτόχρονα πρέπει να ξέρουν ότι πρέπει να τηρούµε τις
αρχές της ακεραιότητας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Κατανοητός.

Νοµίζω, πήγε καλά η ερώτηση. 
Προχωρούµε. Είναι τώρα τέσσερις ερωτήσεις στις οποίες θα

απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυλιανός
Πέτσας. Την τιµητική του έχει σήµερα το Υπουργείο Εσωτερικών! 

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 1021/19-9-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λέσβου του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνηνάκα προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Για την παροχή έκτακτης χρηµατοδότη-
σης προς τους δήµους και τις σχολικές επιτροπές για να αντα-
ποκριθούν στις συνθήκες ακρίβειας και των ανατιµήσεων».

Η κ. Κοµνηνάκα έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι, ενώ µια σειρά αρµοδιότητες

για τη λειτουργία, συντήρηση των σχολικών κτηρίων, τον εξοπλι-
σµό κ.λπ., έχουν µετακυλιστεί από την ευθύνη του κράτους στις
πλάτες των δήµων, το ύψος της χρηµατοδότησης που λαµβά-

νουν για τις σχολικές επιτροπές είναι ανεπαρκέστατο ακόµη και
για τη στοιχειώδη κάλυψή τους. Γιατί, βέβαια, κατά το συνήθως
συµβαίνον σε αυτό το κράτος οι αρµοδιότητες αυξάνονται, αλλά
την αντίθετη πορεία ακολουθεί η χρηµατοδότηση και µάλιστα σε
ελεύθερη πτώση, µε ευθύνη βέβαια και της δικής σας Κυβέρνη-
σης αλλά και όλων των προηγουµένων, που και έφτασαν σε αυτά
τα τραγικά χαµηλά επίπεδα, αλλά και το διατήρησαν όλα αυτά
τα χρόνια. 

Έτσι, τα σχολεία λειτουργούν οριακά µε σοβαρές ελλείψεις
σε παιδαγωγικά µέσα, εξοπλισµό, µε σοβαρά προβλήµατα και
υποσυντήρηση χρόνων. Ακόµη και τα τζάµια δεν µπορούν να αλ-
λάξουν όταν σπάζουν. Είναι χαρακτηριστικό το παράδειγµα. Σε
αυτές τις συνθήκες της ακρίβειας και των ανατιµήσεων τα σηµά-
δια φάνηκαν από την περσινή σχολική χρονιά, που, µε βάση και
τα στοιχεία που δίνει το Υπουργείο Εσωτερικών, δόθηκε και µοι-
ράστηκε στις σχολικές επιτροπές το ποσό των 133 εκατοµµυρίων
ευρώ, αλλά µια σειρά δήµων, πριν εκπνεύσει το έτος, έφτασαν
πραγµατικά σε καθεστώς χρεοκοπίας µε τις αυξήσεις που είχαν
ήδη σηµειωθεί σε λογαριασµούς κ.λπ.. Φέτος ξεκινά η σχολική
χρονιά ήδη ελλειµµατική από πέρσι και σε αυτή την άθλια κατά-
σταση προστίθεται η αλµατώδης αύξηση των τιµών σε όλα τα
προϊόντα, η εκτόξευση του ενεργειακού κόστους, που κι αυτό
δεν έπεσε από τον ουρανό, είναι αποτέλεσµα της εµπορευµατο-
ποίησης της ενέργειας, που όλα τα λαϊκά νοικοκυριά πληρώνουν
και βέβαια µια κατάσταση που επιτείνεται από τον συνεχιζόµενο
και εντεινόµενο µάλλον πόλεµο στην Ουκρανία αλλά και την πο-
λιτική που ακολουθείται, της «πράσινης» µετάβασης, µε πολύ
βαρύ κόστος για τους λαούς. Την ίδια ώρα δεν έχει παρθεί κα-
νένα µέτρο, όπως για παράδειγµα, η κατάργηση του ΦΠΑ, του
ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο, στο φυσικό αέριο
καθώς και στο σύνολο των δαπανών, που θα έπρεπε να υπάρχει
για τις σχολικές επιτροπές. 

Σε αυτές, λοιπόν, τις ασφυκτικές συνθήκες που έχουν διαµορ-
φωθεί στάλθηκε η τελευταία δόση προς τους δήµους στα ίδια
καθηλωµένα επίπεδα -28 εκατοµµύρια ήταν η τελευταία δόση-
καταδικάζοντας τελικά µε µαθηµατική ακρίβεια τα σχολεία σε έν-
δεια και πλήρη αδυναµία να πληρώσουν ακόµα και τους τρέχον-
τες λογαριασµούς, πόσω µάλλον να αντιµετωπίσουν άλλες
ανάγκες που πρέπει να καλυφθούν στα σχολεία. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν: Τι µέτρα θα πάρετε, ώστε να δοθεί έκτα-
κτη χρηµατοδότηση προς τους δήµους στο ύψος των πραγµατι-
κών τους αναγκών, για να καλυφθούν πλήρως οι λειτουργικές
ανάγκες των σχολείων, αλλά και τα συσσωρευµένα χρέη που
έχουν µαζευτεί από τα προηγούµενα χρόνια µε ευθύνη των κυ-
βερνήσεων -και της δικής σας και των προηγούµενων; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. Νοµίζω ότι ήταν αρκετά

αναπτυγµένη και αφορούσε αρκετά θέµατα, οπότε θα πάρω λίγο
χρόνο και από τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, για να
απαντήσω ολοκληρωµένα.

Πρώτον, ξεκινούµε από µια λάθος βάση, ότι η οικονοµική κα-
τάσταση των ΟΤΑ έχει χειροτερεύσει. Η οικονοµική κατάσταση
των ΟΤΑ έχει βελτιωθεί. Από τον Ιούλιο του 2019 µέχρι τον Ιούλιο
του 2022, σύµφωνα µε τα στοιχεία που τηρεί το Οικονοµικό Πα-
ρατηρητήριο στην υπηρεσία του Υπουργείου Εσωτερικών,
έχουµε µια αύξηση της άµεσης χρηµατοδοτικής θέσης των ΟΤΑ
κατά 265 εκατοµµύρια. Είναι µια βελτίωση κατά 90% σε σχέση
µε τον Ιούλιο του 2019. 

Οι ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις έχουν υποχωρήσει, ο τραπε-
ζικός δανεισµός παραµένει σταθερός και ελαφρά µειούµενος,
παρά το γεγονός ότι οι ΟΤΑ δανείζονται για να χρησιµοποιήσουν
επενδυτικά εργαλεία, όπως το πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης»,
για να υλοποιήσουν έργα και έχουµε µια εικόνα ακόµα και µέσα
στην ενεργειακή κρίση που δείχνει ότι έχουν αυξηθεί τα έσοδα
των ΟΤΑ κατά 384 εκατοµµύρια ευρώ, χάρις και στις χρηµατο-
δοτήσεις που θα πω από το κράτος αλλά και οι δαπάνες τους
κατά 174 εκατοµµύρια ευρώ. Εποµένως δεν βλέπουµε µια εικόνα
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καταστροφής των δήµων. Αυτό όσον αφορά τη γενική σας τοπο-
θέτηση.

Όσον αφορά το θέµα ειδικά για την ενεργειακή κρίση και τις
σχολικές επιτροπές, έχουµε χρηµατοδοτήσει τους δήµους φέτος
στο πρώτο εξάµηνο της χρονιάς µε 218 εκατοµµύρια ευρώ επι-
πλέον, 114 εκατοµµύρια ευρώ µια δόση ΚΑΠ επιπλέον, 90 εκα-
τοµµύρια ευρώ από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, µε
στοχευµένη ανάλυση του κόστους που οι δήµοι κάλυψαν για το
επτάµηνο που είχε τεθεί ως περίοδος αναφοράς, προκειµένου
να δουν τι παραπάνω δαπάνες είχαν και άλλα 14 εκατοµµύρια
ευρώ για τις σχολικές επιτροπές. 

Άρα ούτε η δαπάνη για τις σχολικές επιτροπές είναι καθηλω-
µένη, όπως λέτε, στην ερώτησή σας. Η δαπάνη για τις σχολικές
επιτροπές σε ετήσια βάση είναι 112 εκατοµµύρια ευρώ σε τέσ-
σερις δόσεις. Σωστά επισηµαίνετε για την τελευταία δόση ότι
ήταν 28 εκατοµµύρια ευρώ, όπως προβλέπεται, αλλά είχαµε ήδη
διαθέσει 14 εκατοµµύρια ευρώ το πρώτο εξάµηνο και θα διαθέ-
σουµε επιπλέον άλλα 14 εκατοµµύρια ευρώ στο τέλος του µήνα,
προκειµένου να είµαστε εντάξει όσον αφορά τις βασικές δαπά-
νες θέρµανσης των σχολείων στην έναρξη της σχολικής χρονιάς
και θα είµαστε εδώ, για να συνδράµουµε τους δήµους και τις
σχολικές επιτροπές για όσο χρειαστεί, προκειµένου να καλύψουν
τις ανάγκες τους. 

Θυµίζω ότι στην αρχή της χρονιάς στην επιτροπή που έχουµε
µε το Υπουργείο Οικονοµικών και µε την ΚΕΔΕ είχαµε εκτιµήσει
ότι το επιπλέον κόστος το οποίο θα έπρεπε να καλύψουν οι δήµοι
φέτος θα ήταν γύρω στα 270 εκατοµµύρια ευρώ. Αναπροσαρµό-
ζουµε αυτή µας την εκτίµηση συνεχώς µε βάση τα στοιχεία των
δήµων. Όπως σας είπα, έχουµε δώσει ήδη 218 εκατοµµύρια, θα
δώσουµε 50 εκατοµµύρια επιπλέον από ΚΑΠ µέχρι το τέλος του
µήνα, 14 εκατοµµύρια για σχολικές επιτροπές και άλλα 50 εκα-
τοµµύρια από το Υπουργείο Οικονοµικών, δηλαδή 218 εκατοµ-
µύρια συν 114 εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον και εδώ είµαστε, αν
χρειαστεί, χάρις στην εµπιστοσύνη που απολαµβάνει η ελληνική
οικονοµία και την καλή πορεία των φορολογικών εσόδων να συν-
δράµουµε περαιτέρω την αυτοδιοίκηση και να ξεπεράσουµε όλοι
µαζί και αυτή την κρίση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η συνάδελφος κ. Κο-

µνηνάκα έχει τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, η εικόνα που περιγρά-

ψατε έρχεται τουλάχιστον σε αντίθεση µε µια πραγµατικότητα
που βίωσαν την περσινή χρονιά οι δήµοι, τα σχολεία, οι σχολικές
επιτροπές, όπου, φθάνοντας στο κλείσιµο της χρονιάς, βρίσκον-
ταν σε πλήρη αδυναµία να αντιµετωπίσουν τρέχοντα έξοδα. Γι’
αυτό, σας ζήτησαν και έκτακτη χρηµατοδότηση, την οποία δεν
έλαβαν, µε αποτέλεσµα να ξεκινάµε ελλειµµατικά τη φετινή χρο-
νιά. 

Δεν ξέρω, εάν συνολικά τα έξοδα της τοπικής αυτοδιοίκησης
αυξήθηκαν και σε ποιες ανάγκες κατευθύνθηκαν από τους εκά-
στοτε δήµους, πάντως στα σχολεία που βρίσκονται εγκαταλε-
λειµµένα και έχουν να αντιµετωπίσουν χρόνια υποχρηµατοδό-
τηση και προβλήµατα στη συντήρηση των κτηρίων τους, στη θέρ-
µανση κ.λπ., σίγουρα δεν πηγαίνουν.

Κοιτάξτε, θα ήταν περιττό να επιχειρηµατολογήσει κανείς για
την εκτίναξη των τιµών, την αλµατώδη αύξηση του ενεργειακού
κόστους και των καυσίµων, πολύ περισσότερο όταν τη φετινή
σχολική χρονιά ανοίξατε τα σχολεία χωρίς καν τα υποτυπώδη
µέτρα για την πανδηµία. Οπότε, φέτος ακόµα και αυτή η τραγε-
λαφική συµβουλή που δίνατε πέρυσι στους µαθητές, να πηγαί-
νουν µε την κουβέρτα τους στο σχολείο, για να µπορούν να είναι
τα παράθυρα ανοιχτά και να αερίζονται, παρουσιάζεται ανεπαρ-
κής. 

Όµως, όταν φέτος εσείς, αντί να στηρίξετε, να ενισχύσετε
τους δήµους, όπως βέβαια και τα λαϊκά νοικοκυριά, για να µπο-
ρέσουν να αντιµετωπίσουν αυτή την ακρίβεια, νοµοθετείτε ποι-
νολόγιο και υποχρεώνετε τους δήµους να µειώσουν τα
ενεργειακά τους έξοδα στο 15% µε την απειλή ότι δεν θα µπο-
ρούν να κάνουν προσλήψεις στις ήδη υποστελεχωµένες και δια-
λυµένες δοµές των δήµων, πώς αυτό θα µεταφραστεί στις
ανάγκες των σχολείων; Πώς αυτό θα µεταφραστεί στα έξοδα

που θα διατεθούν για τις σχολικές επιτροπές, για να καλυφθούν
αυτά τα έξοδα; Τι λέτε, δηλαδή; Να παγώσουν τα παιδιά; Και
αυτά δεν τα βγάζουµε από το κεφάλι µας, έχουµε ήδη δείγµατα,
όπως για παράδειγµα στον Δήµο Νέας Σµύρνης, που έχει πάει
επιστολή στα σχολεία που απαιτεί από τους διευθυντές να µει-
ώσουν τα έξοδα για τη θέρµανση. Άρα, όταν ήδη βρισκόµαστε
σε συνθήκες που τα σχολεία αντιµετωπίζουν πολύ σοβαρές ελ-
λείψεις και αδυναµία να αντιµετωπίσουν τα τρέχοντα έξοδά τους,
πώς θα µπορέσουν να ανταποκριθούν σε αυτή την κατάσταση
της ενεργειακής ακρίβειας;

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να υπάρξει µια γενναία αύξηση της
χρηµατοδότησης προς τους δήµους, για να κατευθυνθεί στις
σχολικές επιτροπές. Τα τελευταία χρόνια το ύψος της χρηµατο-
δότησης έχει κατακρηµνιστεί σε σχέση µε τα προ δεκαετίας επί-
πεδα, τουλάχιστον, στα µισά. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να
συµβιβαζόµαστε µε µερικά εκατοµµύρια -εννοώ στο σύνολο της
χρηµατοδότησης- που δεν φτάνουν για να καλύψουν τις ανάγ-
κες. 

Όταν µιλάµε για παιδιά, δεν µπορεί να ισχύσει το αµίµητο
«όποιος δεν προσαρµόζεται πεθαίνει». Αυτό, ξέρετε, έχει και
άλλη ερµηνεία, ότι τα συστήµατα που δεν προσαρµόστηκαν στις
κοινωνικές ανάγκες και στις σύγχρονες παραγωγικές δυνατότη-
τες είναι αυτά που αργά ή γρήγορα οδηγήθηκαν στο χρονοντού-
λαπο της ιστορίας και πέθαναν.

Άρα πρέπει εδώ και τώρα ουσιαστικά να αντιµετωπίσετε αυτά
τα προβλήµατα, γιατί δεν πρόκειται να ανεχθούµε ούτε εµείς,
ούτε πολύ περισσότερο οι µαθητές, η µαθητική κοινότητα συνο-
λικά, οι εκπαιδευτικοί, οι γονείς, αυτόν τον αναχρονισµό, σήµερα
στα σχολεία τα παιδιά να παγώνουν και να γίνεται η εκπαιδευτική
διαδικασία σε σχολικές εγκαταστάσεις και µε µέσα που παρα-
πέµπουν σε άλλες εποχές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, δεν αναφέρθηκα για πέρυσι. Αφού, όµως, θίγετε
το θέµα του πώς έκλεισε η χρονιά πέρυσι, θα πω ότι πέρυσι δώ-
σαµε περίπου 208 εκατοµµύρια επιπλέον χρηµατοδότηση στους
δήµους και άλλα 7 εκατοµµύρια για τις σχολικές επιτροπές, σύ-
νολο 215 εκατοµµύρια ευρώ πέρυσι έξτρα χρηµατοδότηση για
την αντιµετώπιση όλων των αναγκών από την επιβάρυνση που
φέρνει η εισαγόµενη ενεργειακή κρίση.

Φέτος, όπως σας είπα, έχουµε δώσει ήδη 208 εκατοµµύρια,
θα δώσουµε άλλα 114, σύνολο 332 εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον.
Από πού βλέπετε ότι εµείς δεν στηρίζουµε την αυτοδιοίκηση, είτε
σε επίπεδο καθαρά δήµων είτε σε επίπεδο σχολικών επιτροπών,
για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε αυτή την κρίση; Τα νού-
µερα σας διαψεύδουν και είπα και πριν ότι είµαστε εδώ, για να
συνεχίσουµε να συνδράµουµε την αυτοδιοίκηση, προκειµένου να
ξεπεράσουµε όλοι µαζί την κρίση.

Όσον αφορά το θέµα της χρόνιας υποχρηµατοδότησης που
θίγετε, όσον αφορά γενικά το κτηριακό απόθεµα και τις σχολικές
αίθουσες εν προκειµένω, σε µία άλλη ερώτηση κοινοβουλευτικού
ελέγχου, θα είµαστε σε θέση, εάν θέλετε, να παρουσιάσουµε όλα
τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που έχουµε εµείς στη διάθεσή µας
από το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων, από το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ II»,
προκειµένου να κάνουµε σοβαρές επενδύσεις είτε για τη συντή-
ρηση σχολικών µονάδων είτε για την κατασκευή νέων. Πράγµατι,
αυτή η υποχρηµατοδότηση που υπήρξε στα χρόνια της υπερδε-
καετούς κρίσης έχει αρχίσει να λαµβάνει τέλος και χρηµατοδο-
τούµε µε αρκετά εκατοµµύρια ευρώ, µε εκατοντάδες
εκατοµµύρια ευρώ σχολικές µονάδες, προκειµένου να αφήσουµε
πίσω αυτή την υποχρηµατοδότηση που θίξατε.

Χρησιµοποιήσατε µία φράση και θέλω να απαντήσω. Για τη
φράση αυτή είπα εγώ ο ίδιος ότι ήταν ατυχής και ζήτησα συγ-
γνώµη γι’ αυτή. Όµως, δεν πρέπει να εκλαµβάνετε αυτή τη
φράση και να τη βάζετε σε ένα πλαίσιο, για να δείξετε ότι δεν
υπάρχει κοινωνική ευαισθησία της Κυβέρνησης ή δική µου προ-
σωπικά. Ήδη, µιλάµε για ένα πρόγραµµα 15 δισεκατοµµυρίων
ευρώ απ’ αυτή την Κυβέρνηση, για να στηριχθεί η κοινωνία, τα
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νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις, για να ξεπεράσουµε ενωµένοι
αυτή την ενεργειακή κρίση. Έχουν διατεθεί 43 δισεκατοµµύρια
ευρώ για να ξεπεράσουµε την πανδηµία, µια πρωτοφανή κρίση
που δεν είχε βιώσει έως σήµερα κανείς µας σ’ αυτή εδώ την Αί-
θουσα. Εποµένως ποια έλλειψη κοινωνικής ευαισθησίας; Το αν-
τίθετο δείχνει αυτή η Κυβέρνηση.

Όσον αφορά εµένα προσωπικά, ξέρετε ότι και µε τη δική µου
υπογραφή -µε πολλή ταπεινότητα το λέω- έχουν προχωρήσει πο-
λιτικές όπως η εναρµόνιση της επαγγελµατικής µε την οικογε-
νειακή ζωή, 338 εκατοµµύρια ευρώ για τα κέντρα δηµιουργικής
απασχόλησης παιδιών, για τους βρεφονηπιακούς σταθµούς, για
τα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης παιδιών ΑΜΕΑ. Έχουµε
διαθέσει πάρα πολλά χρήµατα για τα ζητήµατα που έχουν να κά-
νουν µε την ευζωία των ζώων συντροφιάς για πρώτη φορά, το
πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ», περίπου 40 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση
µε τις 600.000 ευρώ που δίνονταν κάθε χρόνο. Και πραγµατικά
όλες οι µειώσεις φόρων, που αυξάνουν το διαθέσιµο εισόδηµα
των πολιτών, µειώσεις ασφαλιστικών εισφορών, που έφεραν µεί-
ωση της ανεργίας 6%, µόνο έλλειψη κοινωνικής ευαισθησίας δεν
δείχνουν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στην τέ-

ταρτη υπ’ αριθµόν 1029/19-9-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Πληµµύρες στη δυτική Αθήνα η νέα κανονικότητα».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, και πρόσφατα αλλά, ακόµα χειρότερα, την

Πέµπτη 25 Αυγούστου, ύστερα από µια δυνατή βροχή, οι δρόµοι
στη δυτική Αθήνα µετατράπηκαν πάλι σε ποτάµια. Μιλάω για τη
Ζωοδόχου Πηγής στο Ίλιον, το οποίο είναι πλέον ένα συχνό φαι-
νόµενο, κύριε Πρόεδρε. Κάθε χρονιά όλο και πιο συχνά και πε-
ρισσότερο πληµµυρίζει. Παρουσιάστηκε έντονο πρόβληµα µε το
νερό να µπαίνει µέσα στα σπίτια. Αν η βροχή συνέχιζε πέντε
λεπτά παραπάνω, µας λένε οι κάτοικοι και διαβάζουµε και στην
τοπική εφηµερίδα, την «ΗΧΩ», θα είχαµε τις καταστροφές του
2014 µε τεράστιο κίνδυνο για ανθρώπινες ζωές. 

Στο Χαϊδάρι τα νερά σκέπασαν αυτοκίνητα στην οδό Στρατη-
γού Καραϊσκάκη. Στην Πετρούπολη επίσης το πρόβληµα ήταν
πολύ εκτεταµένο, ενώ µια γυναίκα εγκλωβίστηκε στο αυτοκίνητό
της στις Τρεις Γέφυρες. Ήταν καταρρακτώδης αυτή η βροχή;
Δεν ήταν καταρρακτώδης. Και τις τρεις ηµέρες το Αστεροσκο-
πείο µάς δίνει για τις 23, 24 και 25 Αυγούστου κάτω από τα πε-
νήντα χιλιοστά την ώρα, που ήταν η καταρρακτώδης βροχή. Το
µέγιστο αυτές τις τρεις µέρες ήταν τριάντα χιλιοστά ωριαία.

Το µεγάλο πρόβληµα οπότε εδώ πέρα είναι η κακή κατάσταση
και ο κακός σχεδιασµός των αντιπληµµυρικών έργων. Χαρακτη-
ριστικό παράδειγµα το τµήµα Τρεις Γέφυρες - Ανάντη Κόκκινου
Μύλου έως την Αττική Οδό, το οποίο παίζει και έναν καθοριστικό
ρόλο στην πρόκληση πληµµυρών. Δυστυχώς οι πολιτικές ηγεσίες
-και µιλάω και για την περιφέρεια, την οποία εποπτεύετε- τα τε-
λευταία χρόνια δίνουν την έµφασή τους σε εγκιβωτισµούς ποτα-
µών, σε τεχνικά έργα πάνω στα ποτάµια, τα οποία έχουν
πρόσοδο για πολλούς µελετητές και κάποιες εταιρείες, αλλά δεν
αντιµετωπίζουν τα προβλήµατα. Όλη η Ευρώπη κάνει το ανά-
ποδο. Αποκαλύπτει ποταµούς, αποκαλύπτει ρέµατα, τα κάνει
ζώνες πρασίνου, αλλά τα απελευθερώνει από τα εµπόδια που
προκαλούν τις πληµµύρες, αυξάνει την ποιότητα ζωής και προ-
στατεύει τους κατοίκους. 

Γιατί, λοιπόν, ενώ η ένταση των βροχοπτώσεων προβλέπεται,
ξέρουµε πώς θα είναι από τη Μετεωρολογική Υπηρεσία, δηµι-
ουργούνται διαρκώς τέτοια επικίνδυνα φαινόµενα στη δυτική
Αθήνα; Δηλαδή, ενώ ξέρετε και το ύψος της βροχής µε αρκετή
ακρίβεια και δεν είναι και µεγάλος ο όγκος της βροχής αυτές τις
µέρες που αναφέρω, γιατί αυτά τα φαινόµενα; Έχει ελεγχθεί το
αντιπληµµυρικό έργο στη Θηβών; Φτιάχτηκε µε µεγάλους αγώ-
νες των κατοίκων. Και σε τι κατάσταση βρίσκεται, αν το ελέγξατε;
Ποια µέτρα θα παρθούν για την περιοχή της Ζωοδόχου Πηγής,
η οποία ουσιαστικά υποδέχεται το νερό που κατεβαίνει από τις
διπλανές περιοχές;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ορί-

στε. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι το ζήτηµα των πληµµυρικών φαινοµένων είναι ένα

πολύ σοβαρό ζήτηµα, το οποίο εντείνεται, όπως έχουµε συζητή-
σει πολλές φορές και εδώ, µε τα φαινόµενα που προκαλεί η κλι-
µατική κρίση. Όπως ξέρετε, έχουµε σε επίπεδο Κυβέρνησης
αναβαθµίσει το ενδιαφέρον µας γι’ αυτό το ζήτηµα, δηµιουργών-
τας αυτόνοµο Υπουργείο που χειρίζεται τα ζητήµατα αυτά και
φυσικά είναι διοργανωµένη η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προ-
στασίας, η οποία, εκτός των άλλων, είναι υπεύθυνη όχι µόνο για
τον συντονισµό, αλλά και για µια σειρά από άλλες δράσεις, από
το σχέδιο «ΔΑΡΔΑΝΟΣ» για τα πληµµυρικά φαινόµενα, µέχρι τον
συντονισµό και τις κατευθυντήριες οδηγίες για αντιπληµµυρικά
έργα, µελέτες και γενικά εκτέλεση έργων και δράσεων πρόληψης
για πληµµυρικά φαινόµενα. 

Από εκεί και πέρα, για τα συγκεκριµένα θέµατα που θίγετε
στην ερώτησή σας, σε ό,τι αφορά το έργο της οδού Θηβών, έχει
υλοποιηθεί και ολοκληρωθεί τον Δεκέµβριο του 2019 από τη Δι-
εύθυνση Τεχνικών Έργων της Περιφέρειας Αττικής.

Σχετικά µε την περιοχή της Ζωοδόχου Πηγής στο Ίλιον αλλά
και γενικότερα για τα αντιπληµµυρικά έργα της δυτικής Αθήνας,
η Περιφέρεια Αττικής έχει προβεί σε δηµοπράτηση και συµβα-
σιοποίηση από τις 10 Σεπτεµβρίου 2018 της µελέτης µε τίτλο:
«Μελέτη κατασκευής δικτύων αποχέτευσης, οµβρίων υδάτων και
διατάξεων ανάσχεσης της πληµµυρικής απορροής στους Δή-
µους Αγίων Αναργύρων - Καµατερού, Ιλίου, Πετρούπολης, Περι-
στερίου, Χαϊδαρίου, Αιγάλεω και Αγίας Βαρβάρας», η οποία
χρηµατοδοτείται από το επιχειρησιακό πρόγραµµα «ΑΤΤΙΚΗ
2014 - 2020».

Στο πλαίσιο εκτέλεσης της συναφθείσας σύµβασης, και συγ-
κεκριµένα από τον έλεγχο επάρκειας της προµελέτης οµβρίων
για τις περιοχές που αναγράφονται, δεν παρουσιάζονται ανεπάρ-
κειες για το σύνολο του δικτύου οµβρίων από την οδό Ζωοδόχου
Πηγής έως και την εκβολή στο ρέµα Ρουπακίου.

Σε κάποια µέρη του αγωγού έχουν παρουσιαστεί ανεπάρκειες
σε ένα µέρος του οδού Ξάνθου, το οποίο, όµως, βρίσκεται σα-
ράντα πέντε µέτρα ανάντη της οδού Ζωοδόχου Πηγής, καθώς
και σε τµήµατα του συλλεκτήρα Ρουπακίου, όπου αποτελεί τον
αποδέκτη του δικτύου της γειτονιάς της Ζωοδόχου Πηγής, ως
και την εκβολή του στον συλλεκτήρα του ρέµατος Μάσχα Περι-
στερίου και έπειτα στον Κηφισό.

Εξετάζεται, λοιπόν, στην περιοχή αυτή η άρση των ανεπαρ-
κειών αυτών στο πλαίσιο της από 7 Φεβρουαρίου 2022 συναφθεί-
σας δεύτερης συµπληρωµατικής σύµβασης εργασιών της
τρέχουσας µελέτης, σύµφωνα µε το σχετικό έγγραφο της Περι-
φέρειας Αττικής, το οποίο και καταθέτω στα Πρακτικά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Αρ-
σένη, έχετε τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όντως έχετε φτιάξει το Υπουργείο Πολιτικής

Προστασίας και για την κλιµατική αλλαγή Είχαµε δει την ανακοί-
νωση του κ. Στυλιανίδη, ότι το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας είναι πριν τις βροχές, την κακοκαιρία της
23ης Αυγούστου. Ήδη χθες, λέει, σε συνέχεια της σχετικής ανα-
κοίνωσης της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας για πιθανή
επιδείνωση του καιρού, έχει ενηµερώσει όλες τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες και την περιφέρεια και τους δήµους να βρίσκονται σε ετοι-
µότητα και, αν κριθεί σκόπιµο, θα ενεργοποιηθεί και το «112»,
ενώ η περιφέρεια έχει στη διάθεσή της στο δίκτυο µίνι ραντάρ.

Πάλι µιλάµε για µια βροχή, η οποία δεν ήταν καταρρακτώδης.
Φαίνεται, δηλαδή, εδώ να µην έγιναν οι δουλειές που χρειάζεται,
από την περιφέρεια προφανώς. Φαίνεται εδώ να µην έλαβαν το
µήνυµα, που κατά τα άλλα λέει ο κ. Στυλιανίδης ότι έστειλε. Τι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19821



έκαναν αυτές οι αρχές το διάστηµα της προετοιµασίας; Τι µέτρα
έλαβαν, για να αποφύγουν τα πληµµυρικά φαινόµενα; Και πάλι
µιλάµε για µια βροχή, η οποία ήταν σχεδόν στο µισό τη µία µέρα
και τις υπόλοιπες πολύ λιγότερο από το να είναι καταρρακτώδης.
Ήταν ένα έντονο καιρικό φαινόµενο, χωρίς όµως να είναι καταρ-
ρακτώδες.

Τι θα γίνει, δηλαδή, µέχρι να γίνουν αυτά τα έργα που περιµέ-
νουµε να δούµε αν θα συµπεριληφθούν στις διακηρύξεις; Μέχρι
τότε τι θα γίνει; Θα πνίγεται αυτή η περιοχή; Γίνονται οι καθαρι-
σµοί σωστά, κύριε Υπουργέ; Γίνονται όλες οι απαραίτητες ενέρ-
γειες, προκειµένου να προστατεύεται αυτός ο κόσµος; Οι
πληροφορίες µας είναι ότι δεν γίνονται.

Υπάρχουν, επίσης, τα σχέδια διαχείρισης κινδύνων πληµµύρας
για όλες τις λεκάνες απορροής της χώρας, στο πλαίσιο της οδη-
γίας-πλαίσιο για το νερό. Αυτά γιατί δεν αξιοποιούνται; Για ποιον
λόγο, δηλαδή, -και πάλι εγώ θα το πω στη σωστή του βάση, όπως
επιστηµονικά κατανοώ- να µη λειτουργήσουµε τις λεκάνες απορ-
ροής, να δούµε πραγµατικά πώς πρέπει να προστατεύσουµε τα
ρέµατα, να σταµατήσουµε όλα αυτά τα έργα εγκιβωτισµού, τα
οποία οδηγούν σε αύξηση του πληµµυρικού φορτίου, να δούµε,
βεβαίως, τα αντιπληµµυρικά έργα όσον αφορά τους αγωγούς
οµβρίων, όχι όµως την οχετοποίηση των ρεµάτων; Αυτές είναι οι
κατευθύνσεις που ακολουθούν όλες οι ευρωπαϊκές χώρες, ιδίως
τώρα, λόγω της κλιµατικής κρίσης.

Δυστυχώς η περιφέρεια µε τη στήριξη της Κυβέρνησης προ-
χωράει ακριβώς στον αντίθετο δρόµο, στην οχετοποίηση και
στον εγκιβωτισµό των τελευταίων ρεµάτων της δυτικής Αθήνας
και της ευρύτερης περιοχής. Οπότε, χρειαζόµαστε άµεση πα-
ρέµβαση, γιατί φοβάµαι πως µε τη στοιχειώδη καταρρακτώδη
βροχή, που, όπως ξέρετε, λόγω κλιµατικής κρίσης, µπορεί να
έρθει σε µία εβδοµάδα, θα θρηνήσουµε θύµατα.

Η κατάσταση είναι πάρα πολύ σοβαρή στη δυτική Αθήνα. Τα
πληµµυρικά φαινόµενα, πλέον, είναι καθηµερινότητα.

Θα έχετε δει και στο ίντερνετ να διαδίδουν τα λεωφορεία που
µετατρέπονται σε βάρκες, γιατί µόνο έτσι µπορούν να εξυπηρε-
τήσουν τον κόσµο όταν έχει µια βροχή ούτε καν καταρρακτώδη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, δεν είµαστε εδώ για να κάνουµε διαπιστώ-
σεις. Ξέρουµε όλοι ότι υπάρχουν χρόνια προβλήµατα που έχουν
να κάνουν µε τις κατά καιρούς αυθαιρεσίες, µε τις κατά καιρούς
περιπτώσεις µπαζώµατος ρεµάτων, µε όλα αυτά τα θέµατα τα
οποία ξέρουµε πάρα πολύ καλά όλοι επί πολλά χρόνια. Άρα δεν
είµαστε εδώ για διαπιστώσεις. Είµαστε για να δούµε τι κάνουµε
για να βελτιώσουµε αυτή την κατάσταση µέχρι να φτάσουµε σε
µια οριστική λύση. 

Όσον αφορά τα θέµατα που έχουν να κάνουν σε τοπικό επί-
πεδο η αρµοδιότητα είναι της περιφέρειας. Κατέθεσα στα Πρα-
κτικά τα έγγραφα που αποδεικνύουν το τι κάνει η περιφέρεια για
να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα. Όταν ένα θέµα είναι ζήτηµα
εθνικό, τότε αρµόδιο είναι το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφο-
ρών για έργα που χαρακτηρίζονται εθνικής σηµασίας.

Από εκεί και πέρα, ειδικά για την Αττική και την αντιπληµµυρική
της θωράκιση, ξέρετε ότι από πέρυσι τον Δεκέµβριο για πρώτη
φορά έγινε µια σοβαρή µελέτη σε επίπεδο περιφέρειας για όλα
τα έργα που χρειάζεται να αναπτυχθούν για όλες τις λεκάνες
απορροής της Αττικής, προκειµένου να αντιµετωπιστούν τα
πληµµυρικά φαινόµενα λόγω της κλιµατικής κρίσης. Μιλάµε για
ένα master plan το οποίο είναι πάνω από 140 εκατοµµύρια ευρώ,
αν θυµάµαι καλά. Καταλαβαίνουµε όλοι ότι αυτό είναι µια πολύ
µεγάλη προσπάθεια η οποία απαιτεί συντονισµένη προσπάθεια
σε εξέλιξη ετών.

Άρα πηγαίνουµε βήµα-βήµα για τα θέµατα τα οποία λέτε. Εµείς
ως Υπουργείο Εσωτερικών ήδη υλοποιούµε έργα αντιπληµµυρικής
θωράκισης µικρής έκτασης σε πάρα πολλούς δήµους της χώρας
-περίπου 150 εκατοµµύρια ευρώ- που περιλαµβάνουν ανάσχεση
στα ορεινά, ας το πούµε έτσι, και φρεάτια προκειµένου να γίνεται
απορροή των υδάτων, αλλά χρειάζονται και πρόσθετοι πόροι. Ει-
δικά για την Αττική, που είπατε, σας παρουσίασα το master plan

της περιφέρειας το οποίο είναι αρκετών εκατοµµυρίων ευρώ και
θέλει µια προτεραιοποίηση προκειµένου να πάµε από τις ζώνες
επικινδυνότητας σε ζώνες χαµηλότερης επικινδυνότητας.

Εποµένως όλο το επόµενο χρονικό διάστηµα αυτό που χρει-
άζεται είναι µια καλή συνεργασία την οποία αυτή τη στιγµή
έχουµε και ελπίζουµε να προλάβουµε να έχουµε τουλάχιστον τα
µεγάλα έργα αντιπληµµυρικής θωράκισης που είναι απαραίτητα
πριν από κάποια έκτακτη κατάσταση. Το ότι µπορεί να συµβεί
ανά πάσα στιγµή, δεν εξαρτάται µόνο µόνο από το ύψος των χι-
λιοστών βροχής, όπως ξέρετε πολύ καλά, αλλά και από τις προ-
ληπτικές ενέργειες τις οποίες αναλαµβάνουµε. Γι’ αυτό κάθε
φορά, εκτός από το µήνυµα που είπατε του κ. Στυλιανίδη, και
εγώ προσωπικά φροντίζω µε επικοινωνία µε τους δήµους και τις
περιφέρειες να έχουµε γρήγορους καθαρισµούς φρεατίων, απο-
µάκρυνση απορριµµάτων και όλα αυτά τα οποία δυσχεραίνουν
την κατάσταση σε οποιαδήποτε πολύ έντονη καταιγίδα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συζητηθεί η τρίτη

µε αριθµό 1023/19-9-22 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Άµεση αποκατάσταση του σχολικού συγκροτήµατος των
γυµνασίων του Δήµου Παιανίας».

Κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, είπατε πριν στη συνά-

δελφο κ. Μαρία Κοµνηνάκα από πού προκύπτουν τα προβλήµατα
στα σχολεία µε βάση την υποχρηµατοδότηση την οποία καταγ-
γείλαµε. Το γεγονός ότι σήµερα οι τρεις επίκαιρες ερωτήσεις της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ αφορούν προβλήµατα σχο-
λείων, κάποια από τα πολλά που θα µπορούσαν να έρθουν εδώ
ως επίκαιρες ερωτήσεις, αποδεικνύει αυτό που κατήγγειλε πριν
µε την επίκαιρη ερώτηση η κ. Μαρία Κοµνηνάκα. Μία από αυτές
τις περιπτώσεις είναι το σχολείο της Παιανίας και η κατάσταση
που έχει διαµορφωθεί εκεί, η αναστάτωση που έχει προκληθεί
σε γονείς, σε µαθητές, σε εκπαιδευτικούς µετά τη διενέργεια και
τη δηµοσίευση µιας συγκεκριµένης µελέτης η οποία µελέτη απο-
τύπωσε τη στατική ανεπάρκεια και ακαταλληλότητα του σχολι-
κού συγκροτήµατος 1ου και 2ου Γυµνασίου Παιανίας.

Η µελέτη αυτή ολοκληρώθηκε στις 29 Ιουλίου. Ενάµιση µήνα
µετά, δηλαδή λίγες µέρες µόλις πριν από την έναρξη της σχολι-
κής χρονιάς, δεν υπήρχε καµµία ενηµέρωση από την Κυβέρνηση,
τα αρµόδια Υπουργεία, τον δήµο σε µαθητές, γονείς και εκπαι-
δευτικούς µε τι όρους θα λειτουργήσει το σχολείο. Και µόλις στις
9 Σεπτεµβρίου, τρεις µέρες δηλαδή πριν την έναρξη του σχολι-
κού έτους, εκδόθηκε απόφαση του Δήµου Παιανίας σύµφωνα µε
την οποία τα δύο σχολεία θα λειτουργούν εκ περιτροπής µε
διπλό σχολικό ωράριο -πρωί-απόγευµα δηλαδή- στα εναποµεί-
ναντα κατάλληλα τµήµατα του σχολείου, για έναν τουλάχιστον
µήνα µέχρις ότου τοποθετηθούν στο προαύλιο προκάτ οικίσκοι
διδασκαλίας και χηµικές τουαλέτες.

Και µάλιστα αυτή η απόφαση µπορεί να παραταθεί επ’ αόρι-
στον και έως ότου ολοκληρωθεί η όλη διαδικασία.

Μιλάµε δηλαδή για επιστροφή σε συνθήκες προηγούµενων δε-
καετιών. Μιλάµε για µια πολύ µεγάλη αναστάτωση και ταλαιπω-
ρία στον οικογενειακό προγραµµατισµό των εργαζόµενων
γονιών, των µαθητών που έχουν και άλλες δραστηριότητες, αλλά
και των εκπαιδευτικών, που έχουν και αυτοί τις δικές τους ανάγ-
κες και τις δικές τους οικογένειες. Και φυσικά µιλάµε για υπονό-
µευση της ίδιας της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Ούτε αίθουσα,
γραφείο εκπαιδευτικών αυτή τη στιγµή δεν λειτουργεί στο συγ-
κεκριµένο σχολείο.

Και φυσικά -και τελειώνω µε αυτό- µιλάµε για ένα σχολείο που,
ακόµη και όταν ολοκληρωθεί η εγκατάσταση των προκάτ, θα
είναι ένα προβληµατικό σχολείο, γιατί θα πρέπει πεντακόσια
άτοµα να προαυλίζονται στο πουθενά, γιατί τα προκάτ θα µπουν
στον προαύλιο χώρο. Πού θα πάνε πεντακόσια άτοµα, πεντακό-
σιοι µαθητές; Πού θα προαυλίζονται; Τι σόι συνθήκες διδασκα-
λίας, ασφάλειας θα υπάρχουν;

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι σαφές και είναι ερώτηµα που απευ-
θύνουν και οι εκπαιδευτικοί µε τους οποίους έχουµε µιλήσει, οι
γονείς κ.λπ.: Τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση προκειµένου γρή-
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γορα να αποκατασταθεί το συγκεκριµένο σχολείο και µέχρι να
γίνει αυτό να εξευρεθεί κατάλληλος χώρος για να µπορεί να γί-
νεται µάθηµα τις πρωινές ώρες, σε πλήρες ωράριο και χωρίς να
διαταράσσεται η εκπαιδευτική διαδικασία; Αυτό είναι το ερώτηµα
και είναι απόλυτα εύλογο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ για την ερώτηση, κύριε Γκιόκα. Εκλέγεστε στην
περιοχή της ανατολικής Αττικής, στην οποία θα πολιτευτώ κι εγώ
και το ενδιαφέρον µου είναι εύλογο, όπως και το δικό σας.

Από εκεί πέρα όµως, απαντώντας πριν στην ερώτηση, αναφερ-
θήκαµε στις σχολικές επιτροπές για τις ανάγκες θέρµανσης. Και
εγώ από την πρωτολογία µου -αλλά και στη δευτερολογία- είπα
ότι υπάρχει ζήτηµα µε το κτηριακό απόθεµα γενικά, και µε τα
σχολεία µας ειδικότερα. Γι’ αυτό είπα, σε µια άλλη συζήτηση, να
δούµε τι χρήµατα βάζουµε στο τραπέζι, προκειµένου να έχουµε
µια πρόοδο στις σχολικές µας εγκαταστάσεις και στα σχολικά
µας κτήρια. 

Τώρα, για το συγκεκριµένο θέµα, νοµίζω ότι κι εσείς και εγώ
και οποιοσδήποτε -είτε είναι γονιός είτε όχι- καταλαβαίνει ότι
όταν ένα κτήριο µετά από έρευνα κρίνεται ακατάλληλο, δεν θα
θέλει να δει τα παιδιά του να είναι σε αυτό το κτήριο και να κά-
νουν µάθηµα. Άρα αυτό είναι ένα βασικό στοιχείο. Εφόσον προ-
έκυψε τέλος Ιουλίου πρέπει να δούµε τι δράσεις θα κάνουµε για
να το αντιµετωπίσουµε.

Για να φτάσουµε στο ποιο επίπεδο πρέπει να ληφθεί η δράση,
επιτρέψτε µου να θυµίσω ποιες είναι οι αρµοδιότητες. Οι αρµο-
διότητες εδώ ανήκουν στους δήµους. Εποµένως, εφόσον µιλάµε
για αρµοδιότητα για τη συντήρηση των σχολείων στους δήµους,
θα πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι ότι εµείς ερχόµαστε επικουρικά
να συνδράµουµε τον δήµο, προκειµένου να κάνει αυτά τα οποία
απαιτούνται. Ο δήµος βρίσκεται σε συνεννόηση µε τις «ΚΤΙΡΙΑ-
ΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ», προκειµένου να προχωρήσει στην αποκατά-
σταση του σχολικού συγκροτήµατος.

Εδώ θα ήθελα να είµαστε σαφείς: Θα χρησιµοποιηθεί η πιο
γρήγορη διαδικασία που προβλέπεται σε αυτές τις περιπτώσεις,
από το 32.2Γ του σχετικού νόµου για τις δηµόσιες συµβάσεις,
αλλά µέχρι τότε πρέπει να βρεθεί και µία λύση. Ποια είναι η λύση;
Εφόσον δεν βρίσκεται άλλος κατάλληλος χώρος προκειµένου να
στεγαστεί το σχολείο και αναγκάζεται να κάνει αυτές τις διπλές
βάρδιες στα κτήρια που δεν έχουν υποστεί ζηµιές, προχωρεί ο
δήµος σε συνεννόηση µε την ΚΤΥΠ για τη µίσθωση οικίσκων,
προκειµένου να τοποθετηθούν άµεσα.

Καταλαβαίνουµε -και από την απάντηση που θα καταθέσω στα
Πρακτικά- ότι έχουν δεσµευτεί αρκετά χρήµατα γι’ αυτή τη δου-
λειά µέχρι τέλος του έτους από τον δήµο, 197.000 ευρώ. Έχει
ζητηθεί πρόσθετη χρηµατοδότηση από το Υπουργείο Εσωτερι-
κών και είµαστε εδώ να συνδράµουµε εµείς τον δήµο για ό,τι
χρειαστεί, προκειµένου να καλυφθεί το απαραίτητο κονδύλι για
το επόµενο χρονικό διάστηµα, αν χρειαστεί. Και θα προχωρή-
σουν γρήγορα οι διαδικασίες αποκατάστασης σε συνεννόηση
του δήµου µε τις «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ». 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά το σχετικό έγγραφο του δήµου,
όπου φαίνονται οι ενέργειες που έχει κάνει µέχρι τώρα.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.
Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, όταν κάποια στιγµή, κά-

ποτε, η αρµοδιότητα των σχολικών κτηρίων πέρασε στην ευθύνη
των δήµων, που τότε µόνο το ΚΚΕ είχε καταψηφίσει και είναι κάτι
το οποίο υπηρέτησαν όλες οι κυβερνήσεις που µεσολάβησαν, τι
είχαµε προβλέψει; Είχαµε προβλέψει ότι θα φτάναµε σε αυτήν
ακριβώς την κατάσταση που είµαστε σήµερα. Σε ποια; Να ερχό-
µαστε να ρωτάµε ένα Υπουργείο -και µάλιστα ούτε καν το Υπουρ-
γείο Παιδείας, που θα έπρεπε να ασχολείται µε το τι εκπαιδευτικό
έργο γίνεται στο συγκεκριµένο σχολείο- τι θα γίνει µε την κτη-

ριακή ακαταλληλότητα ενός σχολείου και να έρχεται ο Υπουργός
και να µας λέει: «Α, αυτό δεν είναι δικό µου θέµα, είναι αρµοδιό-
τητα του δήµου». 

Να λοιπόν γιατί γίνανε, να γιατί προχώρησε όλη αυτή η µετά-
θεση ευθυνών, συµπεριλαµβανοµένης και της σχολικής στέγης,
στην ευθύνη των δήµων, για να πετάτε το µπαλάκι δεξιά κι αρι-
στερά και τελικά τα προβλήµατα να παραµένουν προβλήµατα και
οι ανάγκες ανικανοποίητες.

Δεύτερο ζήτηµα, σηµαντικό και κρίσιµο: Εδώ ο έλεγχος, κύριε
Πέτσα, ήταν ένας έλεγχος που έγινε -καλώς, λέµε εµείς- µε πρω-
τοβουλία ενός δήµου. Αν γινόταν ένας οργανωµένος έλεγχος
στα σχολεία όλης της χώρας και µάλιστα στα σχολεία που είναι
και κάποιας παλαιότητας, όπως είναι το συγκεκριµένο σχολείο,
έλεγχοι οι οποίοι έχουν σταµατήσει, ιδιαίτερα από τότε που κα-
τάργησαν τον Οργανισµό Σχολικών Κτηρίων οι προηγούµενες
κυβερνήσεις, θα βρίσκαµε πάρα πολλά σχολεία σαν και αυτό της
Παιανίας. Θα βρίσκαµε πάρα πολλά σχολεία, δηλαδή, που φτιά-
χτηκαν µε προηγούµενους κανονισµούς αντισεισµικούς και άλ-
λους και στην πραγµατικότητα, είναι ακατάλληλα. Αυτό είναι το
µεγάλο πρόβληµα.

Και εδώ έρχονται οι γονείς, οι εκπαιδευτικοί, η κοινωνία της
Παιανίας εκεί να απαντήσει και να επιλέξει ανάµεσα σε κακές λύ-
σεις που δηµιουργούν τα αδιέξοδα της πολιτικής σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με συγχωρείτε, αλλά το δίληµµα σήµερα για τους γονείς εκεί,
που όντως θέλουν τα παιδιά τους να πηγαίνουν σε ένα ασφαλές
κτήριο, είναι αν θα κάνουν µάθηµα στο ετοιµόρροπο κτήριο ή αν
θα κάνουν µάθηµα σε προκάτ; Αυτό είναι το δίληµµα; Αυτό τους
λέτε, ότι κοιτάξτε, το κτήριο είναι ακατάλληλο, προσαρµοστείτε
-εδώ πάει η προσαρµογή- στα προκάτ και σε ένα σχολείο όπου
δεν θα υπάρχει προαύλιο.

Όχι. Το δίληµµα είναι αν θα υπάρχει αυτή η κατάσταση που
υπάρχει σήµερα ή αν θα έχουµε σύγχρονα και ασφαλή κτήρια
και αν θα γίνει και έλεγχος και στα υπόλοιπα, που έχει σταµατή-
σει, ξαναλέω, από το 2011, όταν καταργήθηκε ο Οργανισµός
Σχολικών Κτηρίων ή γίνεται µε το σταγονόµετρο, για να είµαι
ακριβής.

Και το δεύτερο, µιας και λέτε ότι προτίθεστε να πολιτευτείτε
στην ανατολική Αττική, αυτό κ. Πέτσα, δεν είναι το µοναδικό.
Υπάρχει πλήθος σχολείων µε προκάτ στην ανατολική Αττική, που
είναι µονιµότητα πλέον. Έχει µονιµοποιηθεί αυτό το καθεστώς,
γιατί η περιοχή αυτή αυξήθηκε πληθυσµιακά. Όµως οι υποδοµές
της έχουν µείνει σε εποχές προηγούµενων δεκαετιών και αυτό
αφορά και τη σχολική στέγη, αυτό αφορά και το δίκτυο αποχέ-
τευσης, όπου οι άνθρωποι είναι µε τον «Αχόρταγο» ακόµη, αυτό
αφορά και το νοσοκοµείο που ακόµη δεν υπάρχει σε αυτή την
περιοχή για να καλύπτει τις ανάγκες.

Πηγαίνετε συχνά-πυκνά -όχι εσείς προσωπικά- κυβερνητικά
στελέχη για να διαφηµίζετε τα αναπτυξιακά έργα και τις επενδύ-
σεις και τα data centers στην ανατολική Αττική. Όµως, αυτή είναι
η κατάσταση για τις πραγµατικές ανάγκες των ανθρώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε Γκιόκα.
Το είπατε τρεις φορές!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Εµείς ξαναλέµε: Το αίτηµα είναι συγκε-
κριµένο. Ποιο; Γρήγορα να προχωρήσει η αποκατάσταση του
σχολείου και µέχρι τότε να µπορούν τα παιδιά να κάνουν µάθηµα
σε ασφαλές και κανονικό σχολείο. Αυτό είναι το αίτηµα και δεν
ικανοποιείται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.

Κατ’ αρχάς, δεν είπαµε για κανένα µπαλάκι ευθυνών. Οι ευθύ-
νες είναι ξεκάθαρες. Το Σύνταγµά µας έχει τεκµήριο αρµοδιότη-
τας υπέρ της αυτοδιοίκησης. Όταν µεταβιβάζεται, λοιπόν, µια
αρµοδιότητα στην αυτοδιοίκηση, αυτή ασκείται από αυτή. Εν
προκειµένω, η αρµοδιότητα είναι ξεκάθαρη για τους δήµους για
τη σχολική στέγη. Το αµφισβητούµε αυτό; Το θέµα είναι αν δί-
νουµε τους πόρους, προκειµένου η αυτοδιοίκηση να κάνει τη
δουλειά της.
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Σας είπα και πριν ότι µετά από µια υπερδεκαετή κρίση, για
πρώτη φορά έχουµε χρηµατοδοτικά εργαλεία στα χέρια µας -
πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ», Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων- για να µπορέσουµε να κάνουµε
είτε καινούργιες σχολικές µονάδες είτε να κάνουµε µια σοβαρή
αποκατάσταση και εκσυγχρονισµό υφιστάµενων.

Για τον Δήµο Παιανίας που ρωτάτε, σας λέω ότι για το 2022
έχουµε προγραµµατίσει από τους ΚΑΠ 154.500 ευρώ για κάλυψη
δαπανών εκτέλεσης έργων και επενδυτικών δραστηριοτήτων και
100.000 ευρώ για την επισκευή και συντήρηση σχολείων των κτη-
ρίων, όσα είχαν δοθεί φυσικά και προηγούµενα έτη.

Όσον αφορά το «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ», ο Δήµος Παιανίας έχει χρη-
µατοδοτηθεί µε το ποσό των 121.700 ευρώ για την επισκευή και
τη συντήρηση σχολικών κτηρίων και αύλειων χώρων και µε το
ποσό των 190.300 ευρώ για την υλοποίηση έργων και επενδυτι-
κών δραστηριοτήτων που εντάσσονται στους αναπτυξιακούς
άξονες προτεραιοτήτων του προγράµµατος «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ».

Επίσης, έχει υποβληθεί µια πρόταση στην Πρόσκληση ΑΤ10
του προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», ύψους 1,1 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ που αφορούν τη συντήρηση δηµοτικών ανοικτών
αθλητικών χώρων και σχολικών µονάδων. 

Παροµοίως, έχουµε εντάξει ένα έργο µιας κατασκευής σχολι-
κής µονάδας στον Δήµο Παιανίας -όπως γνωρίζετε ήδη από το
πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ»- και στα Σπάτα έχουµε εντάξει
αντίστοιχο έργο και σε άλλες περιοχές της ανατολικής Αττικής,
γιατί όπως πολύ σωστά είπατε, κύριε Γκιόκα, υπάρχει πληθυ-
σµιακή έκρηξη στην περιοχή αυτή της χώρας, ευτυχώς όπως
αποδεικνύουν και τα αποτελέσµατα της τελευταίας απογραφής,
ενώ δυστυχώς σε άλλες περιοχές της χώρας υπάρχει φθίνουσα
πορεία του πληθυσµού.

Εποµένως, αυτό που εµείς έχουµε να κάνουµε είναι πράγµατι
να αναγνωρίζουµε ότι η αρµοδιότητα είναι εκεί, να µη «ψα-
ρεύουµε» σε «θολά» νερά, αλλά και να στηρίζουµε την αυτοδιοί-
κηση να φέρει σε πέρας το έργο της. Και αυτό συνεχίζουµε να
κάνουµε. 

Όσον αφορά τα ευρύτερα έργα υποδοµής. Εγώ θα πολιτευθώ
πρώτη φορά στην ανατολική Αττική, ζω όµως στην περιοχή δε-
καεπτά χρόνια. Φυσικά και έχει τεράστιες ελλείψεις, είτε αυτά
έχουν να κάνουν µε τα θέµατα αποχέτευσης και ύδρευσης -όπως
είπατε- είτε µε τα θέµατα οδοποιίας ή άλλα ζητήµατα. 

Φυσικά υπάρχουν τεράστια θέµατα υποδοµών. Το θέµα είναι
ποια  κυβέρνηση βάζει τα χρήµατα στο τραπέζι για να αντιµετω-
πισθούν οι παθογένειες δεκαετιών και είµαι περήφανος, να πω,
ότι συµµετέχω σε µια Κυβέρνηση που βάζει τα χρήµατα στο τρα-
πέζι για να αντιµετωπιστούν αυτές οι παθογένειες και όποτε θέ-
λετε να κάνουµε κι αυτή τη συζήτηση αναλυτικότερα. 

Μόνο το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» είναι 189,4 εκατοµ-
µύρια ευρώ στους Δήµους ανατολικής Αττικής. Πόσο ήταν το
2020; Μηδέν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Θα συζητηθεί τώρα η έκτη µε αριθµό 1027/19-9-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κα-
τσώτη, µε θέµα: «Αποτροπή της διαδικασίας της έξωσης του 9ου
δηµοτικού σχολείου Αιγάλεω από το κτήριο που στεγάζεται».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσω-
τερικών κ. Στυλιανός Πέτσας.

Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως βλέπετε και αυτή η ερώτηση αφορά

σχολεία, όπως ερώτησαν και οι προηγούµενοι σύντροφοί µας η
Μαρία Κοµνηνάκα και  ο Γιάννης Γκιόκας. 

Βέβαια, απετράπη η έξωση µετά από έναν χρόνο που «σέρνον-
ταν»  όλη αυτή η διαδικασία µε τους γονείς και τους εκπαιδευτι-
κούς να είναι στον δρόµο, µε παραστάσεις, διαµαρτυρίες στον
δήµο, στην περιφέρεια, στα Υπουργεία. Έναν χρόνο τώρα, κύριε
Υπουργέ, η αδιαφορία και η αδράνεια όλων αυτών των υπεύθυ-
νων «ανεύθυνων» είναι χαρακτηριστική.

Έφτασε, λοιπόν, εδώ να ανοίξει το σχολείο και να κλείσει για
τέσσερις ηµέρες, µε τα παιδιά στον δρόµο και µάλιστα µια µα-

θήτρια χτύπησε, επειδή έκαναν έξωση την πρώτη ηµέρα σε αυτό
το σχολείο. Μία µαθήτρια έπεσε θύµα τροχαίου, γιατί τους
έβγαλε έξω ο ιδιοκτήτης. Τίνος ευθύνη, λοιπόν, είναι αυτή; 

Μεταφέρατε, λέτε, τις αρµοδιότητες στους δήµους. Όχι µόνο
αυτή. Πλήθος αρµοδιοτήτων, χωρίς, βέβαια, τους πόρους ή µε
πολύ λίγους πόρους. 

Η ΚΕΔΕ, της οποίας η πλειοψηφία, κύριε Υπουργέ, είναι στη
δική σας παράταξη, µε τη συνάντηση που έκαναν πριν από λίγο
καιρό, πάλι σας λένε για τους θεσµοθετηµένους πόρους ότι δεν
τους αποδίδετε και ότι τους παρακρατείτε παράνοµα. Είναι πόροι
που προέρχονται από τη φορολογία του ίδιου του λαού µας και
πρέπει να πάνε στους δήµους και δεν τους αποδίδετε. Τι αποδί-
δετε λέτε; Ότι δώσατε 214 εκατοµµύρια ευρώ εφέτος. Τι σας
λέει η ΚΕΔΕ; Ότι από 360 εκατοµµύρια ευρώ -αυτό σας λέει σε
υπόµνηµά τους- πού ήταν οι ανάγκες για καύσιµα, κολυµβητήρια,
οδοφωτισµό και σχολικά κτήρια, που ήταν πέρυσι τώρα µε την
ακρίβεια η οποία έχει πάρει τα πάνω της θα πάει ένα δισεκατοµ-
µύριο. 

Ποια είναι, λοιπόν, η απάντηση σε αυτό; Είναι η απάντηση που
δίνει η Κυβέρνηση και λέει στους δήµους: Προσαρµοστείτε εδώ
στο 15% µείωση της ενέργειας στα σχολεία, γιατί αλλιώς δεν θα
έχετε προσωπικό. Δεν θα ικανοποιηθούν οι ανάγκες σας. 

Άρα, λοιπόν, εδώ τι κάνετε εσείς; Μειώνετε αυτή τη χρηµατο-
δότηση σε τέτοιες συνθήκες και τα σχολεία εδώ δυστυχώς, κύριε
Υπουργέ  -είναι αυτό που είπε και προηγουµένως ο σύντροφος
Γιάννης Γκιόκας- δεν έχουν ελεγχθεί για την αντισεισµική προ-
στασία όλα τα κτήρια. Πρόκειται για µία µεγάλη ευθύνη και δεν
γίνεται να απευθύνονται στους δήµους. Γιατί εάν έχουµε έναν
σεισµό και έχουµε τέτοια ζητήµατα ποιος θα φταίει; Ο τάδε δή-
µαρχος που τα έσοδά του είναι πολύ λίγα;

Έτσι, λοιπόν, και µε το κτήριο εδώ οι γονείς και οι εκπαιδευτι-
κοί του 9ου δηµοτικού σχολείου του Αιγάλεω, παρ’ όλο που σή-
µερα το πρωί άνοιξε το σχολείο µε απόφαση του δηµοτικού
συµβουλίου για αναγκαστική απαλλοτρίωση, δείχνει την προτε-
ραιότητα που έχουν και η Κυβέρνηση και ο δήµος και η περιφέ-
ρεια που πρέπει να στηρίζουν τον ιδιώτη και όχι το κοινό
συµφέρον που ήταν οι εκατό µαθητές οι οποίοι έµειναν στον
δρόµο. 

Εµείς πιστεύουµε ότι αυτό πρέπει να το αντιµετωπίσετε µε νο-
µοθετική ρύθµιση, γιατί υπάρχουν και άλλα τέτοια σχολεία και
όπως σας λέµε πρέπει να αποτραπούν οι εξώσεις που µπορεί να
γίνουν και σε άλλα σχολεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Δεδοµένης της εξέλιξης που υπήρξε σήµερα και µε το άνοιγµα
του σχολείου µετά από την απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου
για αναγκαστική απαλλοτρίωση, καταλαβαίνω ότι δεν επέµεινε
στο πρώτο σκέλος της ερώτησης ο κύριος Βουλευτής. Περιµέ-
νουµε λίγο να δούµε πως θα εξελιχθεί αυτή η κατάσταση.

Θα µου επιτρέψετε πριν πω τι κάνουµε συγκεκριµένα για να
στηρίξουµε εµείς ως Υπουργείο Εσωτερικών τον Δήµο Αιγάλεω
για τη σχολική στέγη, να πω κάτι που αναφέρθηκε στο τέλος.

Ζητάτε –αν καταλαβαίνω καλά από την ερώτηση σας και από
την αποστροφή σας στο τέλος της πρωτολογίας σας- να κάνει
µια παρέµβαση η Κυβέρνηση, ώστε αυτά που ισχύουν για όλους
τους υπόλοιπους πολίτες να τα στερούνται οι ιδιώτες που έχουν
ένα κτήριο που µισθώνεται είτε από την αυτοδιοίκηση ή από κά-
ποιον άλλον, προκειµένου να µην µπορεί να προσφύγει στη δι-
καιοσύνη. Γιατί εδώ µιλάµε για µια υπόθεση ανάµεσα στον
ιδιοκτήτη του ακινήτου και στον Δήµο του Αιγάλεω, που µετά από
µεγάλη δικαστική διαµάχη πολλών ετών κατέληξε να δικαιώσει
τον ιδιώτη. Να στερήσουµε από τον ιδιώτη το δικαίωµα να προ-
σφεύγει στη δικαιοσύνη; Αυτό εµείς δεν πρόκειται να το κάνουµε.

Το θέµα που έχουµε να δούµε είναι πως µπορούν οι δήµοι, σε
τέτοιες περιπτώσεις, να έχουν εκείνες τις επιλογές ώστε να προ-
σφέρουν στα παιδιά µας την απαραίτητη σχολική στέγη, όχι να
υπεισερχόµαστε σε διαφορές µισθωτηρίου ανάµεσα σε έναν
δήµο και έναν ιδιώτη.

Αυτό που έχουµε κάνει, λοιπόν, εµείς είναι να προσφέρουµε

19824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χρηµατοδότηση στον δήµο, προκειµένου να προχωρήσει στις
ενέργειες οι οποίες είναι απαραίτητες. Θα αναφερθώ ενδεικτικά
όχι µόνο στους ΚΑΠ, αλλά στα δικά µας χρηµατοδοτικά εργα-
λεία, του Υπουργείου Εσωτερικών. Στο πλαίσιο του προγράµµα-
τος «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ», όπως είπα πριν για αντίστοιχες
περιπτώσεις του Δήµου Παιανίας, ο Δήµος Αιγάλεω είχε χρηµα-
τοδοτηθεί µε 304.600 ευρώ για επισκευή, συντήρηση σχολικών
κτηρίων και αύλειων χώρων µε 593.800 ευρώ για την υλοποίηση
έργων και επενδυτικών δραστηριοτήτων που εντάσσονται στους
αναπτυξιακούς άξονες προτεραιότητας του προγράµµατος «ΦΙ-
ΛΟΔΗΜΟΣ» και µε 190.340 ευρώ για την εκπόνηση µελετών και
υλοποίηση µέτρων και µέσων πυροπροστασίας στις σχολικές µο-
νάδες της χώρας και µε 79.360 ευρώ για κατασκευή ραµπών και
άλλων απαραίτητων εργασιών για την πρόσβαση ατόµων µε ανα-
πηρία στις σχολικές αίθουσες.

Επίσης, ο Δήµος Αιγάλεω έχει χρηµατοδοτηθεί από το πρό-
γραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» του Υπουργείου Εσωτερικών
µέσω της πρόσκλησης µε αριθµό επτά, για την κατεδάφιση του
παλαιού και την ανέγερση νέου κτηρίου του 1ου Γυµνασίου Αιγά-
λεω, εσπερινού γυµνασίου και λυκείου που έχει πληγεί από τον
σεισµό της 19ης Ιουλίου 2019, κατ’ επέκταση του πρώην 8ου Γυ-
µνασίου και ανακαίνιση όψεων, ένας προϋπολογισµός ύψους 6,5
εκατοµµυρίων ευρώ. Το έργο αυτό έχει ενταχθεί στο πρόγραµµα
και προχωρά η διαδικασία δηµοπράτησης και συµβασιοποίησης.
Άρα, εµείς προσφέρουµε τους πόρους στον Δήµο Αιγάλεω για
να βρει λύση στο ζήτηµα της σχολικής στέγης.

Για, δε, το ζήτηµα που ανέκυψε µετά από τη δικαστική από-
φαση και την απόφαση του δήµου να προχωρήσει σε αναγκα-
στική απαλλοτρίωση, γνωρίζετε ότι υπήρχαν διαθέσιµοι πόροι
που είχαν δεσµευτεί στον προϋπολογισµό του δήµου, προκειµέ-
νου να προχωρήσει αυτή η διαδικασία. Θα την παρακολουθούµε
και εµείς µε προσοχή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσώτη, έχετε

τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εµείς είµαστε µε την

ικανοποίηση των αναγκών των πολλών και όχι την ατοµική ιδιο-
κτησία κάποιου, όταν αυτή πρέπει να υπηρετήσει τις ανάγκες συ-
νολικά της κοινωνίας, όπως είναι εδώ των µαθητών του Αιγάλεω
και όπως αυτή η λύση δόθηκε µε την αναγκαστική απαλλοτρίωση
που αποφασίσθηκε από τον δήµο. Θα µπορούσε να αποφασιστεί
αυτή η αναγκαστική απαλλοτρίωση από πέρυσι που προέκυψε
το ζήτηµα και όχι να γίνονται διάφορες προτάσεις συγχώνευσης
του σχολείου µε το 14ο, δηλαδή διπλάσιος αριθµός µαθητών σε
ένα κτήριο το οποίο δεν ικανοποιεί τις ανάγκες αυτών των µαθη-
τών που είναι σήµερα.

Γιατί αυτή ήταν η πρόταση, µια κατάσταση, µια σκέψη του
δήµου πέρα και έξω από τις ανάγκες των µαθητών, από τις ανάγ-
κες των γονιών, των εκπαιδευτικών κ.λπ.. Άρα, λοιπόν, εδώ οι ευ-
θύνες είναι τεράστιες. Διαχέονται; Διαχέονται.

Εσείς λέτε τώρα: «Εµείς δίνουµε στον δήµο να κάνει τη δου-
λειά του. Ο δήµος δεν την κάνει». Και τι λένε οι δήµοι; Αυτό που
σας είπα προηγουµένως: «Δεν έχουµε πόρους». Βεβαίως, βρέ-
θηκαν τώρα οι πόροι για να γίνει αναγκαστική απαλλοτρίωση -να
δώσουν, τέλος πάντων, το αντίτιµο στον ιδιώτη, που θα µπο-
ρούσε-, κύριε Υπουργέ, επειδή έκαναν παραστάσεις και στο
Υπουργείο σας οι γονείς και οι εκπαιδευτικοί. Γι’ αυτό και λένε
τώρα οι γονείς ότι «δεν εφησυχάζουµε». Δεν σας έχουν εµπιστο-
σύνη, ότι αύριο δεν θα ξαναπροκύψει άλλο τέτοιο θέµα. 

Άρα, λοιπόν, εδώ έχετε ευθύνη να πείτε καθαρά: Είσαστε µε
τη µόρφωση των παιδιών ή είσαστε µε την εξασφάλιση της ατο-
µικής ιδιοκτησίας; Γιατί στην ερώτησή µας αναφερόµαστε και σε
άλλες περιπτώσεις που υπάρχουν και σε άλλα σχολεία. Θα το
συναντήσουµε και θα το βρούµε µπροστά µας. Πώς θα το αντι-
µετωπίσετε αυτό; Με την ίδια λογική που είπατε εδώ; Με αυτή
την προτεραιότητα, ότι έχει δικαίωµα να προσφύγει και να κάνει
έξωση στο σχολείο και µετά να πούµε «συγχώνευση µε ένα
άλλο», χωρίς να πληροί τους όρους -τους ελάχιστους όρους-
µόρφωσης των παιδιών; 

Νοµίζω ότι αυτή η θέση σας είναι µια θέση αντιδραστική -να
το πω έτσι- αντιλαϊκή, που δεν µπορεί να εκφράσει τις ανάγκες

του κόσµου. Γι’ αυτό και εµείς λέµε ότι συνολικά ο σχεδιασµός
που θα πρέπει να γίνει σε όλη τη χώρα για σχολεία κατάλληλα
για τα παιδιά µας, είναι αυτός που πρέπει να κυριαρχήσει. 

Δεν µπορούµε να πάµε σε αυτές τις εποχές µε την ταινία και
τη φράση «ένα σχολειό µωρέ για τα παιδιά µας» του Βουτσά, που
ζητάει από τον βιοµήχανο να ενισχύσει και να κάνει ένα σχολείο.
Είµαστε στο 2022. Ο πλούτος που παράγεται είναι αµύθητος και
πρέπει να πάει για τις ανάγκες των παιδιών της εκπαιδευτικής
κοινότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε.

Θα επαναλάβω ότι η χώρα µας έχει Σύνταγµα. Στο Σύνταγµα
προβλέπεται η δικαστική προστασία του οποιουδήποτε και δεν
θα στερήσουµε το δικαίωµα προσφυγής στη δικαιοσύνη από κα-
νέναν. Από εκεί και πέρα, σεβόµαστε τις αποφάσεις της δικαιο-
σύνης και κοιτάζουµε να βρούµε λύσεις στα ζητήµατα αυτά είτε
αφορούν σε ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τη σχολική στέγη
είτε σε άλλα ζητήµατα στα οποία χρειάζεται η αυτοδιοίκηση τη
συνδροµή µας. 

Σας είπα για τους πόρους που έχουµε διαθέσει, αλλά επειδή
επαναλάβατε το ζήτηµα ότι µπορεί να αφορά σε ευρύτερα θέ-
µατα στην επικράτεια, εγώ έχω να πω ότι ειδικά για τα θέµατα
προσεισµικού ελέγχου που θίχτηκαν -και από εσάς και από τον
κ. Γκιόκα πριν- υπάρχει ειδική πρόσκληση στο πρόγραµµα «ΑΝ-
ΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» και  διενεργείται σήµερα προσεισµικός έλεγ-
χος σε πάρα πολλά σχολεία ανά την επικράτεια. Έχουν υποβάλει
πάρα πολλοί δήµοι προτάσεις, έχουν υποβληθεί από τους περισ-
σότερους δήµους προτάσεις γι’ αυτό το ζήτηµα κι έχουν ενταχ-
θεί ήδη πάρα πολλές. Εποµένως, προχωρά ο προσεισµικός
έλεγχος σε όλη την επικράτεια. Και, ναι, όταν υπάρχει ένα ζήτηµα
καταλληλότητας, πρέπει να είµαστε εκεί να συνδράµουµε. 

Για, δε, το θέµα που είπατε -όπως είπα και πριν- θα δούµε αν
υπάρξει οποιοδήποτε άλλο ζήτηµα να συνδράµουµε τον δήµο,
προκειµένου να µην υπάρχουν προβλήµατα στα θέµατα που
αφορούν στα παιδιά µας.

Δεν έχω κάτι άλλο να προσθέσω.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Τελειώσαµε
µε το Υπουργείο Εσωτερικών και µπαίνουµε στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης. Είναι παρών ο Υπουργός κ. Γεωργαντάς
Γεώργιος, ο οποίος θα απαντήσει. 

Θα συζητηθεί η δεύτερη, µε αριθµό 1019/16-9-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου, του Βουλευτή Χαλκιδικής του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Απόστολου Πάνα προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Κατασκευή φράγµατος Νέας
Τρίγλιας Χαλκιδικής».

Ορίστε, κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, πριν από ενάµιση

χρόνο, περίπου, στις 12-3-2021 λάβαµε, από το ίδιο Βήµα που
βρισκόµαστε σήµερα εδώ, τη δέσµευση του προκατόχου σας, κ.
Λιβανού, ύστερα από επίκαιρη ερώτησή µου, ότι σε τέσσερις
µήνες θα δηµοπρατηθεί το έργο του φράγµατος στην Τρίγλια
Χαλκιδικής. Μάλιστα, αναλογιζόµενοι το πόσο σηµαντικό είναι
αυτή τη στιγµή να υλοποιούνται έργα που έχουν σχέση µε την
άρδευση και την ύδρευση, έγινε αναφορά ότι το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης προχωράει µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης
σε σειρά εγγειοβελτιωτικών έργων, τα οποία θα χρηµατοδοτη-
θούν µέσω σύµπραξης δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα για να βελ-
τιώσουν την κατάσταση στην οποία βρίσκονται αυτή τη στιγµή οι
παραγωγοί. 

Παράλληλα, τον Οκτώβριο του 2021 επισκέφθηκα προσωπικά
τον Γενικό Γραµµατέα Ενεργειακών Πόρων και Υποδοµών του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και ζήτησα να ενηµερωθώ για
την εξέλιξη και την κατασκευή του φράγµατος της Τρίγλιας και
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οφείλω να σας πω ότι, πράγµατι, είχαµε µια πολύ εµπεριστατω-
µένη και ουσιαστική ενηµέρωση. 

Ωστόσο, ενάµιση χρόνο µετά δεν υπήρξε κάποιο συγκεκριµένο
χρονοδιάγραµµα εκκίνησης και ολοκλήρωσης του εν λόγω
έργου. Και γνωρίζετε και εσείς καλά, γιατί πριν από κάποιο χρο-
νικό διάστηµα ήσασταν και εσείς στη Χαλκιδική, ότι είναι πολύ
σηµαντικά τα θέµατα ύδρευσης και άρδευσης, καθώς βασική
καλλιέργεια του νοµού µας είναι η ελιά Χαλκιδικής, καλλιέργεια
ΠΟΠ, η οποία απαιτεί µεγάλη ποσότητα κυβικών µέτρων νερού,
ιδιαίτερα κατά τους θερινούς µήνες, όπου οι ανάγκες για νερό
αυξάνονται σηµαντικά λόγω της τουριστικής περιόδου. Μπορείτε
εποµένως να αντιληφθείτε τις ανάγκες που µε αναγκάζουν να
επανέλθω µε νέα ερώτηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Καταλήγοντας, σας ερωτώ κύριε Υπουργέ, σε τι στάδιο βρί-
σκεται η κατασκευή του φράγµατος της Τρίγλιας και ποιο είναι
το ακριβές εκτιµώµενο χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσης του;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την απάντησή σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτηση. Μου δίνετε την
ευκαιρία να ενηµερώσουµε τους κατοίκους, τους αγρότες της
Χαλκιδικής για την εξέλιξη, πραγµατικά, ενός πολύ σηµαντικού
έργου, ενός από τα πολύ σηµαντικά αρδευτικά έργα που αυτή
τη στιγµή εκτελούνται στη χώρα, είτε µεγαλύτερα είτε µικρό-
τερα, καθώς καταλαβαίνουµε όλοι µας ότι η σωστή διαχείριση
των υδάτων και η δυνατότητα στους αγρότες µας να τα εκµεταλ-
λευτούν είναι σηµαντική παράµετρος για την επόµενη µέρα του
πρωτογενούς τοµέα και ταυτόχρονα πρέπει να γίνουν οι παρεµ-
βάσεις οι οποίες θα περιορίζουν την απώλεια σε παλιά αρδευτικά
δίκτυα. 

Η σηµαντική εξέλιξη, λοιπόν, σε ένα φράγµα, σε ένα έργο το
οποίο, πράγµατι, ταλαιπωρήθηκε, αλλά νοµίζω ότι πλέον δεν
έχουµε άλλα εµπόδια µπροστά, είναι ότι στις 8 Σεπτεµβρίου, πριν
από λίγες ηµέρες δηλαδή, η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου,
εξέδωσε την απόφαση προέγκρισης, την 3068 από 8-9-2022,
απόφαση προέγκρισης για τα σχέδια των τευχών διακήρυξης και
τη διαδικασία µε την οποία θα προκηρυχθεί το πρώτο υποέργο
«Κατασκευή φράγµατος και ταµιευτήρα αγωγού µεταφοράς
νερού από τον ταµιευτήρα σε υφιστάµενη δεξαµενή και αρδευ-
τικού δικτύου στη θέση «Πλατάνια» της Τρίγλιας, Νοµού Χαλκι-
δικής, συνολικού προϋπολογισµού 6.390.000 ευρώ. 

Άρα, έχουµε ήδη την απόφαση της προέγκρισης για τα τεύχη
διακήρυξης και αναµένεται η οριστική έγκριση των τευχών δια-
κήρυξης από τον υπηρεσιακό γραµµατέα του ΥΠΑΑΤ και η δη-
µοπράτηση του έργου που νοµίζω αυτό έχει σηµασία, στην
ερώτησή σας, η οποία θα πραγµατοποιηθεί εντός του Οκτω-
βρίου. Άρα, τον Οκτώβριο θα έχουµε τη δηµοπράτηση του
έργου. Να σηµειώσουµε εδώ ότι όπως γνωρίζετε και εσείς
υπήρξε αύξηση του προϋπολογισµού κατά 555.000, αυτό έγινε
προηγούµενα και, βεβαίως, δόθηκε και µια παράταση που ήταν
αναγκαία. 

Ξέρετε, δυστυχώς, την περίοδο του COVID λόγω της µη οµα-
λής λειτουργίας όλων των υπηρεσιών πολλά έργα για γραφει-
οκρατικούς λόγους και για µη δυνατότητα πλήρους εκτέλεσης
των εργασιών που απαιτούνταν από διοικητικές υπηρεσίες πήγαν
λίγο πίσω. Θεωρώ, όµως, ότι αυτή είναι µια πολύ ευχάριστη εί-
δηση πλέον για τους ανθρώπους του πρωτογενούς τοµέα στη
Χαλκιδική ότι εντός του Οκτωβρίου δηµοπρατείται το έργο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µε ικανοποιεί ιδιαίτερα

η απάντησή σας και η δέουσα προσοχή µε την οποία αντιµετω-
πίζετε το συγκεκριµένο έργο του φράγµατος Νέας Τρίγλιας Χαλ-
κιδικής. Βέβαια, πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι το έργο αυτό
άργησε λίγο και άργησε ίσως όχι µε δική σας ευθύνη. 

Εν πάση περιπτώσει σε ότι αφορά το διαδικαστικό κοµµάτι εύ-
χοµαι -και ελπίζω- το συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα που αναφέ-

ρατε να τηρηθεί, καθώς δεν υπάρχουν πλέον περιθώρια άλλης
καθυστέρησης. Και δεν υπάρχουν περιθώρια άλλης καθυστέρη-
σης, γιατί τα θέµατα που αφορούν το νερό, την ύδρευση και την
άρδευση στη Χαλκιδική είναι θέµατα που θα µας απασχολήσουν
και στο µέλλον. Είναι από τα βασικά ζητήµατα αυτή τη στιγµή
που θα αποτελέσουν πρωτεύοντα ρόλο για την αναπτυξιακή πο-
ρεία του Νοµού Χαλκιδικής. Και αν µη τι άλλο έργα τα οποία
έχουν προγραµµατιστεί, πρέπει να υλοποιούνται µε βάση το χρο-
νοδιάγραµµα αντιλαµβανόµενος και όποιες καθυστερήσεις, αλλά
πρέπει να υλοποιούνται. 

Άρα, λοιπόν, κρατώ σήµερα, και είναι πολύ σηµαντικό, τη δέ-
σµευση ότι το έργο τον Οκτώβριο θα δηµοπρατηθεί και νοµίζω
ότι είναι µια ικανοποιητική εν πάση περιπτώσει απάντηση για
τους κατοίκους της Νέας Τρίγλιας. 

Κύριε Υπουργέ, οφείλω να πω ότι και το γραφείο Τύπου σας
κινείται πολύ γρήγορα, καθώς αφού κατέθεσα την επίκαιρη ερώ-
τηση, την επόµενη κιόλας µέρα υπήρξε ανακοίνωση από το
Υπουργείο για τη δηµοπράτηση του έργου. Άρα, θα µου επιτρέ-
ψετε να κάνω όσες περισσότερες επίκαιρες ερωτήσεις γίνεται,
προκειµένου να έχουµε πιο άµεσες απαντήσεις. 

Είναι σηµαντικό ότι έχουµε τη δέσµευση για την υλοποίηση και
τη δηµοπράτηση του έργου. Θεωρώ ότι ο λόγος σας είναι πάρα
πολύ σηµαντικός. Και εύχοµαι, πραγµατικά, τον Οκτώβριο η Τρί-
γλια και η ευρύτερη περιοχή του Δήµου Προποντίδας -που το
έχει ανάγκη, γιατί είναι µια άκρως αγροτική περιοχή -αλλά και οι
Τριγλιανοί, που κατ’ εξοχήν ασχολούνται µε την αγροτική παρα-
γωγή σε όλα τα επίπεδα, να έχουν ένα έργο που θα τους «λύσει
τα χέρια» ώστε να προχωρήσουν. Γιατί είναι διακαής πόθος της
ευρύτερης περιοχής. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι το ενδιαφέρον των
Βουλευτών της περιφέρειας οι οποίοι βιώνουν από κοντά τα προ-
βλήµατα του πρωτογενούς τοµέα, ασχέτως πολιτικής παράτα-
ξης, είναι πραγµατικά ειλικρινές. Και προσπαθούµε να
ανταποκριθούµε και στα αιτήµατα των εκπροσώπων των αγρο-
τών αλλά βεβαίως και στις παρεµβάσεις, τις ερωτήσεις και τις
παρατηρήσεις των Βουλευτών µέσα από την διαδικασία του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου. 

Είναι ένα έργο στο οποίο πια δεν είναι απλά ο λόγος του
Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης. Είναι πλήρως δροµολογηµένη
η εξέλιξη. Έχουν λυθεί ζητήµατα που υπήρχαν σε σχέση µε τις
απαλλοτριώσεις, οι οποίες έχουν και αυτές προχωρήσει, έχουν
ολοκληρωθεί, οπότε δεν έχουµε πλέον κανένα νοµικό κώλυµα ή
ζήτηµα που µπορεί να µας καθυστερήσει. Θα γίνει δηµοπράτηση
εντός του Οκτωβρίου. 

Και, βεβαίως, ο χρόνος ολοκλήρωσης του έργου -έχει σηµασία
να το πούµε και αυτό- είναι είκοσι τέσσερις µήνες από την υπο-
γραφή της σύµβασης. Άρα, µε το που θα έχουµε ανάδοχο και
την υπογραφή της σύµβασης, µετράµε είκοσι τέσσερις µήνες για
την παράδοση αυτού του έργου του πολύ σηµαντικού. 

Και οφείλω εδώ να σηµειώσω για µία ακόµη φορά ότι, πράγ-
µατι, οι παρεµβάσεις στα αρδευτικά δίκτυα της χώρας, είτε στα
υφιστάµενα είτε σε καινούργια, είναι πολύ σηµαντικές και είναι
αναγκαίο να γίνουν, καθώς ξέρετε πολύ καλά ότι οι συνθήκες
έχουν αλλάξει, τα δεδοµένα είναι διαφορετικά και οφείλουµε να
δηµιουργήσουµε τις υποδοµές εκείνες που είναι αναγκαίες για
να µπορέσει όποιος επιθυµεί να ασχοληθεί µε τον πρωτογενή
τοµέα να το κάνει µε τη µεγαλύτερη προστιθέµενη αξία για τον
ίδιο και για την οικονοµία της χώρας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Και προχωράµε στην πρώτη µε αριθµό 1016/16-9-2022 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λακωνίας του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία του κ. Σταύρου Αραχωβίτη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Πο-
ρεία του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου της Κοινής Αγροτικής Πο-
λιτικής 2023 - 2027». 
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Κύριε Αραχωβίτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 8 Δεκεµβρίου του 2021 κατά τη συζήτηση

στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου για το Εθνικό Στρατη-
γικό Σχέδιο που επρόκειτο να καταθέσει η χώρα λίγες µέρες
µετά µε τον προκάτοχό σας, τον κ. Λιβανό, είχαµε κάνει µια σειρά
από παρατηρήσεις. Απ’ ό,τι φαίνεται δυστυχώς –τονίζω το δυ-
στυχώς- δικαιωθήκαµε. 

Μετά την υποβολή του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου, λοιπόν,
για την περίοδο 2023 - 2027, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε
πίσω στη χώρα το σχέδιο µε µια σειρά από παρατηρήσεις και,
µάλιστα, παρατηρήσεις ουσίας, δυστυχώς. 

Συγκεκριµένα διαπίστωσε σηµαντικές αντιφάσεις στη λογική
των παρεµβάσεων, ηµιτελείς στόχους και ηµιτελές χρηµατοδο-
τικό πλάνο. Επίσης, ανεπαρκείς πληροφορίες για περιβαλλοντι-
κούς και κλιµατικούς στόχους, ελλείψεις στα παραρτήµατα και
απουσία της ex ante µελέτης, της εκ των προτέρων αξιολόγησης
αλλά και της στρατηγικής περιβαλλοντικής εκτίµησης SEA. 

Επιπλέον, -εδώ είναι τα σηµαντικά- η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ζή-
τησε την αναθεώρηση της συνολικής προσέγγισης του θέµατος
της εθνικής πρότασης για τις συνδεδεµένες ενισχύσεις. Εδώ
υπάρχει ένα ζήτηµα για το πώς έχει αντιµετωπιστεί. 

Επίσης, διατύπωσε αµφιβολίες για το κατά πόσο η πρόταση
για την αναδιανεµητική ενίσχυση -που εκείνη την περίοδο ήταν
οι περισσότερες παρατηρήσεις και αντιρρήσεις µας- θα ωφελή-
σει τις µικρές και µεσαίες εκµεταλλεύσεις και κατά πόσον θα δια-
σφαλίσει ένα δίκαιο εισόδηµα και βιωσιµότητα για τις µικρές και
πολύ µικρές εκµεταλλεύσεις. Ακριβώς, δηλαδή, ό,τι λέγαµε και
τότε. 

Με δεδοµένο, βέβαια, ότι αυτή την περίοδο είναι αρκετά δια-
φορετικά τα πράγµατα λόγω του ότι έχουµε και έναν πόλεµο
στην Ουκρανία, όλα αυτά φαντάζουν και ακούγονται πολύ-πολύ
πιο επίκαιρα από ό,τι τότε που το συζητάγαµε. 

Ένα ακόµα στοιχείο είναι ότι δεν έχει κατατεθεί, δεν έχει εν-
σωµατωθεί στο Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο η µελέτη διαχείρισης
κινδύνου της Παγκόσµιας Τράπεζας για την ενίσχυση της ανθε-
κτικότητας των γεωργικών εκµεταλλεύσεων, δηλαδή το λεγό-
µενο resilience.

Αυτό που τίθεται, λοιπόν, σαν ερώτηµα, αυτό που φαίνεται
είναι ότι το πρόβληµα στο υποβληθέν από τον προκάτοχό σας
Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο είναι ότι έχει δοµικά προβλήµατα.
Έχει, εν πολλοίς, ζητούµενα όσον αφορά τις ανάγκες της σύγ-
χρονης ελληνικής γεωργικής παραγωγής, όσον αφορά και το
παρόν, για να αντιµετωπίσει την παρούσα κρίση λόγω του πολέ-
µου, αλλά και για το µέλλον που φαίνεται ότι θα είναι διαφορε-
τικό και δεν θα επιστρέψει ποτέ στα επίπεδα έτσι όπως τα
γνωρίζαµε πριν. 

Κι εδώ ρωτάµε: Γιατί, κύριε Υπουργέ, έχει καθυστερήσει τόσο
πολύ η κατάθεση των παρατηρήσεων, των απαντήσεων στο
Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο; Και αν έχουν ολοκληρωθεί, µε ποιες
πολιτικές κατευθύνσεις στα παραπάνω, στα προηγούµενα κρί-
σιµα ζητήµατα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, νοµίζω είναι µια καλή ευκαιρία να ειπωθούν

µερικά πράγµατα για το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο της νέας ΚΑΠ
για να µπορέσουν να ενηµερωθούν και οι αγρότες. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι έγινε µια επαρκέστατη διαβούλευση και
στις δεκατρείς περιφέρειες. Έγιναν οι παρατηρήσεις από όλους
όσους συµµετείχαν σε αυτές τις διαβουλεύσεις, και, βεβαίως,
από τα πολιτικά κόµµατα και από εσάς. Ήµασταν από τους πρώ-
τους οι οποίοι καταθέσαµε το Εθνικό Στρατηγικό µας Σχέδιο. Βε-
βαίως, από τον Δεκέµβρη του 2021 και µετά, όπως πολύ καλά
γνωρίζετε, πολλά δεδοµένα άλλαξαν, δεδοµένα τα οποία υπο-
χρέωσαν ουσιαστικά και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να αλλάξει κά-
ποιους προσανατολισµούς και να βάλει κάποιες άλλες
προτεραιότητες. Με βάση, λοιπόν, αυτές τις προτεραιότητες,

υπήρξε ανάγκη προσαρµογής των στρατηγικών σχεδίων όλων
των χωρών. 

Πράγµατι, υπήρξε αριθµός παρατηρήσεων προς τη χώρα µας,
αλλά νοµίζω γνωρίζετε γιατί το παρακολουθείτε, ότι αυτό δεν διέ-
φερε από πολλές άλλες χώρες οι οποίες δέχθηκαν επίσης παρα-
τηρήσεις και θα πω πού επικεντρώνονταν αυτές. 

Έτσι, λοιπόν, αυτή τη στιγµή έχει εγκριθεί το Εθνικό Στρατη-
γικό Σχέδιο για επτά χώρες αρχικώς, άλλες δύο ακολούθησαν
και, βεβαίως, η πλειοψηφία των κρατών-µελών των δεκαοκτώ
αναµένει την έγκριση το επόµενο διάστηµα. 

Εµείς, απαντώντας στις παρατηρήσεις που έγιναν, συµπληρώ-
νοντας τα όποια ερωτήµατα τα οποία τέθηκαν και σε µια συνεχή
επαφή των υπηρεσιών και της ηγεσίας του Υπουργείου µε τους
αρµόδιους φορείς -εντός του Σεπτεµβρίου, δηλαδή εντός των
λίγων εποµένων ηµερών- θα έχουµε και τη συµφωνία η οποία
αναµένεται και την κύρωση στη συνέχεια, ουσιαστικά, του Εθνι-
κού Στρατηγικού Σχεδίου. 

Να δώσω εδώ µόνο σε επικεφαλίδες τα ζητήµατα τα οποία
κατά βάση περιλαµβάνουν τις παρατηρήσεις οι οποίες δόθηκαν
και τα οποία έχουν σχέση µε τον πόλεµο στην Ουκρανία και µε
τα νέα δεδοµένα τα ενεργειακά, κατά βάση, και όχι µόνο τα
οποία δηµιουργήθηκαν. Στα νέα δεδοµένα, λοιπόν, επιβάλλονται
λύσεις για ενεργειακή αυτονοµία, για εντατικότερη αξιοποίηση
των ΑΠΕ, για µείωση του κόστους εισροών µε ενθάρρυνση επεν-
δύσεων σε νέες και ψηφιακές τεχνολογίες όπως γεωργία ακρι-
βείας, για προώθηση του συνεργατισµού και της συλλογικής
οργάνωσης των παραγωγών, για την ισχυροποίηση της θέσης
τους στην αλυσίδα αξίας και βεβαίως, για διεύρυνση των χρηµα-
τοδοτικών εργαλείων και των εργαλείων διαχείρισης κινδύνου,
για την προστασία του εισοδήµατος των παραγωγών σε σχέση
µε απρόβλεπτες εξωγενείς κρίσεις, οικονοµικές, κλιµατικές, επι-
δηµιολογικές, επισιτιστική κ.λπ..

Αυτές είναι κάποιες επικεφαλίδες από µέρος των παρατηρή-
σεων οι οποίες έγιναν προς τα περισσότερα κράτη-µέλη. Και βε-
βαίως, έχουν απαντηθεί και έχουν γίνει οι διευκρινίσεις που
απαιτούνταν. Θα σας απαντήσω στη δευτερολογία µου και για
τη µελέτη της Παγκόσµιας Τράπεζας η οποία έχει ήδη αξιοποι-
ηθεί και θα αξιοποιηθεί περαιτέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει για τη δευτερολογία του ο κ. Σταύρος
Αραχωβίτης. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, βλέποντας τα 7 και 2 εγκριθέντα πλέον στρα-

τηγικά σχέδια βλέπουµε την ποιοτική διαφορά στην προσέγγιση
που υπάρχει µεταξύ του κατατεθέντος ελληνικού και αυτά που
έχουν εγκριθεί. Και αυτό, γιατί το λέω; Αυτό που µας αναφέρατε
κατ’ αρχάς είναι οι γενικοί άξονες, που ούτως ή άλλως από την
αρχή έθετε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και πάνω στους οποίους
έπρεπε να κινηθεί το κάθε εθνικό στρατηγικό σχέδιο και ήταν
πάνω σε αυτά που κάναµε τις παρατηρήσεις. Αυτό που περιµέ-
ναµε και περιµένουµε σήµερα είναι να µας πείτε για τα σηµεία
στα οποία έχει γίνει προσαρµογή µε τα εργαλεία που προσφέρει
η νέα χρηµατοδοτική περίοδος. Δηλαδή, πάνω στις παρατηρή-
σεις που έχετε λάβει όλο το προηγούµενο διάστηµα -ας µην
πούµε για τη διαβούλευση, που είχαµε χαρακτηρίσει φιέστες τις
δεκατρείς εκδηλώσεις της περιφέρειας-, στις τοποθετήσεις φο-
ρέων και πολιτικών κοµµάτων και τις δικές µας, αλλά και στις πα-
ρατηρήσεις που ήρθαν πίσω από την επιτροπή, οι οποίες είναι
πολύ συγκεκριµένες, εκεί θα περιµέναµε µία απάντηση σας. 

Το ένα ζητούµενο, λοιπόν, είναι οι απαντήσεις πάνω στα ερω-
τήµατα τα συγκεκριµένα που τέθηκαν, γιατί το Εθνικό Στρατηγικό
Σχέδιο υπερβαίνει τη θητεία µιας κυβέρνησης. Εσείς το υποβάλ-
λετε, όπως είχαµε πει και στον προκάτοχό σας, αλλά µια άλλη
κυβέρνηση -εκ των πραγµάτων θα είναι άλλη κυβέρνηση, αφού
µεσολαβούν εκλογές- θα κληθεί να το εφαρµόσει. Οι αγρότες,
όµως, έχουν να αντιµετωπίσουν τις συνθήκες οικονοµικής κρίσης
οι οποίες δεν κοιτάνε µε εκλογές, αλλά περιµένουν ένα όραµα,
περιµένουν µία προοπτική επιβίωσης. 

Και εδώ να σας πω τα εξής στοιχεία, γιατί εδώ φαίνεται ότι
έχουµε καθυστερήσει ουσιαστικά. Από τη νέα χρονιά θα ξεκινή-
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σουν τα οικολογικά σχήµατα. Τι έχει γίνει και πόσο προετοιµα-
σµένοι είµαστε µε αυτά, όταν ακόµα δεν έχουµε υποβάλει, όπως
είπατε, τις προτάσεις; Και µιλάµε για δεκαοκτώ οικολογικά σχή-
µατα. Τι θα γίνει µε τις συνδεδεµένες; Θα είναι οι ίδιες, αυτές
που κατατέθηκαν, ή θα υπάρχουν αλλαγές βάσει των παρατηρή-
σεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής; Τι θα γίνει µε την αναδιανεµη-
τική ενίσχυση, που πραγµατικά θα µπορούσε να είναι ένα
ουσιαστικό εργαλείο για την αναπλήρωση του χαµένου εισοδή-
µατος; Με τα µέχρι τώρα δεδοµένα, αν καταφέρει στη νέα χρονιά
ο µηχανισµός να είναι έτοιµος, για να τρέξουν κάποια οικολογικά
σχήµατα, µιλάµε ότι µόνο το 30% του ποσού που δινόταν ως
πρασίνισµα από τη µέχρι τώρα προγραµµατική περίοδο θα µπο-
ρέσει να δοθεί µέσα στο 2023. 

Από εκεί και πέρα τι γίνεται, κύριε Υπουργέ; Στα βοσκοτόπια
για το 2022 από την παλιά ΚΑΠ κατανέµονται 132 εκατοµµύρια
ευρώ, ενώ τη νέα περίοδο το πολύ να διανεµηθούν γύρω στα 30
εκατοµµύρια. Στις δενδρώδεις, που µέχρι σήµερα ήταν 135 εκα-
τοµµύρια ευρώ, µέσα στο 2023 το πολύ να δοθούν γύρω στα 30
εκατοµµύρια. Αυτά µέσα σε µια χρονιά, µε την πρωτοφανή κρίση
ακρίβειας που αντιµετωπίζουµε, καταλαβαίνετε ότι θα δηµιουρ-
γήσουν πολύ δύσκολες συνθήκες στους αγρότες για την επό-
µενη. Θα πρόκειται για ένα πολύ µεγάλο gap, ένα πολύ µεγάλο
σκαλί που δύσκολα θα απορροφηθεί από την πρωτογενή παρα-
γωγή και τους αγρότες. 

Άρα, λοιπόν, περιµέναµε µία καλύτερη προετοιµασία, µια πιο
έγκαιρη προετοιµασία τόσο σε επίπεδο Εθνικού Στρατηγικού
Σχεδίου, στην κατάθεσή του, στον ανασχεδιασµό του -αφού δό-
θηκε η ευκαιρία για ανασχεδιασµό- και πολύ περισσότερο στην
προετοιµασία της χώρας, ώστε να µπορέσει το 2023 να είναι
έτοιµη να εφαρµόσει ένα εθνικό σχέδιο που ακόµα δεν έχει κα-
τατεθεί και δεν έχει πολύ περισσότερο εγκριθεί. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι γίνεται απόλυτα κα-
τανοητό σε όποιον µας ακούει ότι αυτή τη στιγµή ότι από τις εί-
κοσι επτά χώρες, οι εννιά µόνο -και γνωρίζετε ποιες είναι αυτές
οι εννιά- έχουν πάρει την έγκριση για το εθνικό στρατηγικό τους
σχέδιο. Οι άλλες δεκαοκτώ βρίσκονται σε µία διαδικασία απαν-
τήσεων επί των παρατηρήσεων και συµπληρώσεων, όπου αυτό
απαιτείται, αλλά και διευκρινίσεων…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ωραία, θα ήταν να ήµασταν µία από
τις εννιά! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): …το µεγαλύτερο πλήθος των οποίων έχει να
κάνει µε τα δεδοµένα που άλλαξαν µετά την ουκρανική κρίση.
Βεβαίως, όµως, επειδή είναι µία διαβούλευση, όπως γνωρίζετε
πολύ καλά, η οποία έπεται απ’ αυτή της ΚΑΠ, στην οποία, όπως
ξέρετε, είχαµε εξαιρετικά αποτελέσµατα, ας µην είστε απαισιό-
δοξος περί των αποτελεσµάτων τα οποία εντός του επόµενου
πολύ µικρού διαστήµατος θα υπάρχουν και γι’ αυτό το θέµα.

Επειδή είναι πολλά τα θέµατα που θέσατε και είναι θέµατα τα
οποία έχουν να κάνουν και µε τις προτάσεις µας και µε τις απαν-
τήσεις και µε µια διαµόρφωση, η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη
έστω και για λίγες ηµέρες ακόµη, εγώ µπορώ να σας ενηµερώσω
για όποιο επιµέρους θέµα θέλετε επί των συγκεκριµένων θέσεων,
βεβαίως, που θα µας θέσετε στο Υπουργείο. 

Αυτό που µπορώ να σας πω αυτή τη στιγµή -το έχω πει και
εδώ- για το µεγάλο ζήτηµα που έχει να κάνει µε τις συνδεδεµένες
ενισχύσεις, είναι ότι πράγµατι τα περισσότερα κράτη-µέλη δέχ-
θηκαν παρατηρήσεις σε σχέση µε τα κριτήρια της προώθησης
της ανταγωνιστικότητας, που πρέπει να χαρακτηρίζουν τις συν-
δεδεµένες ενισχύσεις στα διάφορα προϊόντα. 

Εµείς διαχρονικά ως χώρα έχουµε στηρίξει µεγάλο αριθµό τέ-
τοιων προϊόντων, µε λογικές και σκοπιµότητες οι οποίες είναι κα-
τανοητές για εµάς που γνωρίζουµε τον πρωτογενή τοµέα στη
χώρα, πλην, όµως, πλέον µπαίνουν κανόνες και κριτήρια από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τα οποία πρέπει να υπηρετηθούν. Οπότε,
αυτό που είπα σε αυτή την Αίθουσα και το επαναλαµβάνω σή-
µερα είναι ότι στο ζήτηµα των συνδεδεµένων θα εφαρµοστούν

από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και σε εµάς, όπως και σε άλλες ευ-
ρωπαϊκές χώρες, κριτήρια, βασικότερο των οποίων είναι αυτό
της ανταγωνιστικότητας. Άρα, αναµένεται κάποιος περιορισµός
-θέλουµε να πιστεύουµε µικρός- των κατηγοριών οι οποίες επι-
δοτούνται µέσω της συνδεδεµένης ενίσχυσης. Αυτό το λέω, για
να µη φανεί ότι αποφεύγουµε οποιαδήποτε απάντηση. 

Σε κάθε περίπτωση αυτό υπηρετήθηκε απ’ όλες τις κυβερνή-
σεις τα προηγούµενα χρόνια και από τη δική σας, αλλά όπως σας
είπα, τα δεδοµένα πλέον αλλάζουν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και µπαίνουν νέοι κανόνες πάνω σε αυτό. 

Τη Δευτέρα είναι το Συµβούλιο Υπουργών στις Βρυξέλλες και
επειδή εντός του Σεπτεµβρίου έχουµε ανακοινώσει ότι θα έχουµε
και τη λήξη αυτής της διαδικασίας συνεννόησης και διαβούλευ-
σης, πολύ σύντοµα θα έχετε και τις οριστικές θέσεις ή µάλλον
τις οριστικές απαντήσεις, όπως βεβαίως και το περίγραµµα και
τις ειδικότερες απαντήσεις, τις οποίες ζητάτε. Μέχρι τότε, µπο-
ρείτε, όπως δικαιούστε και όπως έχω καλέσει πολλές φορές εκ-
προσώπους από τα κόµµατα, στο Υπουργείο να έχετε την
ειδικότερη ενηµέρωση που θέλετε. 

Η δηµόσια ενηµέρωση, η δηµόσια πληροφόρηση βεβαίως των
αγροτών, ακριβώς επειδή δεν έχει επικυρωθεί τελικό κείµενο, κα-
ταλαβαίνετε ότι δεν µπορεί να γίνει σε αυτή τη φάση, θα γίνει
λίγες µέρες µετά. Σίγουρα, όµως, οι στόχοι που προσπαθούµε
να υπηρετήσουµε είναι στόχοι, όχι απλώς στήριξης του πρωτο-
γενούς τοµέα, αλλά στήριξης και δυνατότητας χρήσης όλων των
χρηµατοδοτικών εργαλείων και όχι µόνο, µε βάση τα νέα δεδο-
µένα που έχουν δηµιουργηθεί, µε βάση τις πολύ σωστές παρα-
τηρήσεις και προτάσεις που προκύπτουν από τη µελέτη της
Παγκόσµιας Τράπεζας, µέρος των οποίων παρατηρήσεων ήδη
υλοποιήθηκε στο µεταβατικό πρόγραµµα, σε σχέση µε χρηµατο-
δοτικά εργαλεία και τη στήριξη των αγροτών και βεβαίως µε την
επικαιροποίηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ, ο οποίος θα ακολου-
θήσει το επόµενο διάστηµα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Προχωρούµε στη συζήτηση της τελευταίας για σήµερα ερώ-

τησης. Είναι η τέταρτη µε αριθµό 1017/16-9-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Καστοριάς του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ολυµπίας Τελιγιορί-
δου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Η Κυβέρνηση της ΝΔ οφείλει ξεκάθαρες απαντήσεις για
το φράγµα Νεστορίου και άµεση επανέναρξη εργασιών». 

Κυρία Τελιγιορίδου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καληµέρα. 
Το Φράγµα Νεστορίου είναι το µεγαλύτερο έργο πνοής στην

Περιφερειακή Ενότητα Καστοριάς, καθώς προβλέπεται να αρ-
δεύσει εβδοµήντα δύο χιλιάδες στρέµµατα που θα µπουν στην
υπηρεσία του πρωτογενούς τοµέα και µάλιστα σε µια περιοχή µε
ιδιαίτερα προβλήµατα στην παραγωγική της δοµή, λόγω της κρί-
σης της γουνοποιίας µετά από τη ρωσο-ουκρανική κρίση αλλά
και λόγω της απολιγνιτοποίησης, γεγονός που απαιτεί ένα εναλ-
λακτικό σχέδιο και ιδιαίτερη βαρύτητα στην ανάπτυξη της αγρο-
τικής µας παραγωγής. Το έργο θα ενισχύσει τη στήριξη της
απασχόλησης και το εισόδηµα των κατοίκων της περιοχής. 

Είναι γνωστό το ιστορικό για το φράγµα Νεστορίου. Αντικει-
µενικά υπάρχουν πάρα πολλές δυσκολίες και γι’ αυτό είναι κα-
τανοητό ότι δεν υπήρξε εύκολη η επίλυση αυτών των
προβληµάτων. 

Από τις 7 Ιουλίου 2019, όµως, που ανέλαβε η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, συνεχίζοντας µια δηµόσια τοποθέτηση που
είχε και προεκλογικά, από µήνα σε µήνα δίνει υποσχέσεις για την
επανέναρξη των εργασιών του φράγµατος, αλλά το µόνο που κά-
νουν είναι τελικά να κερδίζουν πολιτικό χρόνο. Χαρακτηριστικά,
υπήρξαν δηλώσεις πριν από µερικούς µήνες ότι το θέµα απασχο-
λεί τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, γεγονός που διαψεύστηκε µια
εβδοµάδα µετά, σε επίσκεψη του Πρωθυπουργού στη δυτική Μα-
κεδονία, όπου του τέθηκε το ερώτηµα και δήλωσε πλήρη άγνοια. 

Υπάρχει τελευταία µια πολύ µεγάλη ανησυχία και ένας προ-
βληµατισµός για το εάν το έργο αυτό έχει πάει στα αζήτητα. Χα-
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ρακτηριστικά, την 1η Σεπτεµβρίου 2022 υπήρξε δηµοσίευµα στην
«ΚΑΣΤΟΡΙΑΝΗ ΕΣΤΙΑ» µε τίτλο: «Τίτλοι τέλους». Το άρθρο λέει:
«Ξεχάστε το φράγµα Νεστορίου είναι το µήνυµα που εισέπραξαν
off the record οι εκπρόσωποι της περιφέρειας κατά την πρό-
σφατη επίσκεψή τους στην Αθήνα» –θυµίζω ότι έγινε στις 31
Μαΐου- «και τις επαφές που είχαν µε τα αρµόδια στελέχη του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης». Το δηµοσίευµα δεν διαψεύ-
στηκε και µάλιστα στη συνέχεια, στις 6 Σεπτεµβρίου, σε επί-
σκεψη του Υφυπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης στην περιοχή, του
κ. Κεδίκογλου, σε ερώτηση αγροτικών φορέων απέφυγε να απαν-
τήσει και τοπικά στελέχη έλεγαν πως αυτό δεν είναι ένα θέµα
που πρέπει να µας απασχολεί.

Δεν έχει προηγούµενο όλη αυτή η κατάσταση. Θέλω, λοιπόν,
από το Βήµα της Βουλής επίσηµα ο Υπουργός να ενηµερώσει
και το ελληνικό Κοινοβούλιο και τους πολίτες της Καστοριάς σε
ποιο στάδιο βρίσκεται η υπόθεση του φράγµατος Νεστορίου και
ποιο χρονοδιάγραµµα υπάρχει. Θέλουµε η απάντησή σας να
είναι ξεκάθαρη, σαφής και µε προσδιορισµένο χρόνο.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτησή
σας, για να µπορέσουµε πράγµατι να δώσουµε µια εικόνα αυτού
του πολύ µεγάλου ζητήµατος για όλη την Καστοριά και µε χαρο-
ποιεί το γεγονός ότι ξεκινήσατε, παραδεχόµενη τις νοµικές δυ-
σκολίες του ζητήµατος. 

Βεβαίως, οφείλω -απλώς, το λέω για την ιστορία- να αναφέρω
ότι πράγµατι αυτό το έργο µε τις ιδιαιτερότητές του, τις οποίες
θα αναπτύξω -βέβαια, δεν ενδιαφέρουν τόσο οι ιδιαιτερότητες
αλλά η λύση-, απασχόλησε και την προηγούµενη κυβέρνηση.
Έχω ερωτήσεις εδώ από τις 2 Δεκεµβρίου 2015 από την κ. Μαρία
Αντωνίου και από τις 17 Δεκεµβρίου 2015 µε την ίδια αγωνία περί
της έναρξης των εργασιών. 

Κυρία Τελιγιορίδου, θητεύσατε στο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και γνωρίζετε πόσο έχει απασχολήσει συνολικά αυτό το
θέµα. Εγώ δεν θέλω να αδικήσω κανέναν ως προς την προσπά-
θεια επίλυσης ζητηµάτων, τα οποία, για να το καταλάβει ο κό-
σµος, κύριε Πρόεδρε, κατά βάση είναι νοµικής φύσεως. Είναι
νοµικής φύσεως σε σχέση µε την κοινοπραξία η οποία ήταν η
ανάδοχος του έργου µε βάση δικαστικές αποφάσεις οι οποίες
έχουν εκδοθεί, µε βάση ζητήµατα  ανάµεσα στους συµβαλλόµε-
νους στην κοινοπραξία και µε µία διασφαλισµένη χρηµατοδό-
τηση. Δυστυχώς -και το λέω δυστυχώς- υπήρξε πολύ µεγάλη
καθυστέρηση στην προσπάθεια εξεύρεσης εκείνης της νοµικά
στέρεης λύσης -και το εννοώ το στέρεης λύσης- η οποία θα µπο-
ρούσε πράγµατι να οδηγήσει και στην υλοποίηση του έργου. 

Στο πλαίσιο αυτό και µετά από φορτικές, θα έλεγα, πιέσεις από
τους θεσµικούς παράγοντες της Περιφερειακής Ενότητας Κα-
στοριάς και όχι µόνο -και από τον κ. Κασαπίδη, τον Περιφερει-
άρχη, έχω λάβει ενηµέρωση και όχληση- πραγµατοποιήθηκε µία
σύσκεψη στο Υπουργείο στις 4 Ιουνίου. Σε αυτή τη σύσκεψη στο
Υπουργείο δεσµεύτηκα ότι εντός τριµήνου -το έχω υπερβεί κατά
δεκαπέντε µέρες είναι η αλήθεια- θα µπορέσουµε να δώσουµε
τον οδικό χάρτη για την επανεκκίνηση του έργου, γιατί αυτό είναι
που τελικώς ενδιαφέρει όλους.

Αναγκαστήκαµε να κάνουµε και τις προσεγγίσεις προς τους
εµπλεκοµένους του έργου αλλά και να διερευνήσουµε τις νοµι-
κές δυνατότητες οι οποίες υπάρχουν. Επαναλαµβάνω ότι δεν
αρκεί να ανακοινώσουµε τον άλφα ή τον βήτα τρόπο επίλυσης
του προβλήµατος όταν αυτός δεν θα είναι στέρεος, θα αµφισβη-
τηθεί και ίσως προσβληθεί σε δικαστήρια. Αυτό το οποίο προ-
σπαθήσαµε να κάνουµε -και νοµίζω ότι είµαστε κοντά στο να το
τελειώσουµε- είναι να υπάρξει µια λύση η οποία θα ήταν απρό-
σβλητη από οποιονδήποτε επιχειρούσε είτε να καθυστερήσει το
έργο είτε να προσβάλει τις αποφάσεις, αλλά βέβαια µέσα στο
πλαίσιο της νοµιµότητας και του κανονιστικού πλαισίου το οποίο
υπάρχει σε σχέση µε τις δηµόσιες συµβάσεις. 

Εντός αυτού του µήνα, την άλλη βδοµάδα δηλαδή, θα έχουµε
την οριστική απάντηση περί του τρόπου επιλύσεως των ζητηµά-
των και από τις νοµικές υπηρεσίες αλλά και από τους εµπλεκο-

µένους. Το επαναλαµβάνω. Υπάρχουν τρεις τρόποι και τρεις δια-
φορετικές οδοί που µπορούν να χρησιµοποιηθούν. Νοµίζω έχουν
αναλυθεί και τους ξέρετε. Δεν είναι η Αίθουσα εδώ για να ανα-
φερθούν. Υπάρχουν τρεις διαφορετικοί νοµικοί τρόποι για να
µπορούµε να ξεφύγουµε από αυτά τα πολύ µεγάλα νοµικά ζητή-
µατα που έχουν δηµιουργηθεί, τα οποία -να επαναλάβω για µια
φορά ακόµα, κύριε Πρόεδρε- δεν οφείλονται απλά σε µία συγ-
κυρία η οποία έχει να κάνει µε τη στάση δηµοσίων υπηρεσιών.
Έχει να κάνει και µε τους ανθρώπους οι οποίοι ανέλαβαν το έργο
και οι οποίοι έχουν ζητήµατα µεταξύ τους πλέον ως κοινοπραξία.
Αυτό δηµιουργεί πολλά ζητήµατα νοµικά. Όσοι έχουν µια εικόνα
από δηµόσιες συµβάσεις µπορούν να τα κατανοήσουν, αλλά
αυτό δεν σηµαίνει ότι εµείς δεν υποχρεούµαστε να βρούµε τον
όποιο αποφασιστικό τρόπο για να τα ξεπεράσουµε.

Στη δευτερολογία µου θα µπορώ να δώσω περισσότερες δι-
ευκρινίσεις γι’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Τελιγιορίδου,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ. 
Προφανώς όµως είναι κατανοητό ότι δεν µπορείτε ακόµη να

δώσετε µία σαφή και οριστική απάντηση, καθώς µας λέτε ότι
αυτό θα γίνει εντός του µήνα. Εύχοµαι να µην είναι και αυτό στο
πλαίσιο των δεσµεύσεων που εδώ και τρία χρόνια έχει η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας γι’ αυτό το έργο, γιατί κάθε φορά
µας λέει ότι το επόµενο δεκαήµερο, την επόµενη εβδοµάδα ή τον
επόµενο µήνα θα υπάρξει οριστική λύση. 

Εγώ θα δεχτώ τις καλές σας προθέσεις, αλλά θα πω ότι δεν
αρκούν. Χρειάζεται να υπάρξει και η αποφασιστική πολιτική βού-
ληση για την επίλυση των πράγµατι υπαρκτών αντικειµενικών
προβληµάτων που υπάρχουν. Θα σας πω όµως το εξής. Οι είκοσι
τρεις προσφυγές που έκανε η ανάδοχος εταιρεία έχουν δικαστεί
και υπάρχει πλέον από το 2020 η δικαστική απόφαση. Είναι λίγο
λοιπόν ένα λογικό άλµα το να κατηγορείτε την προηγούµενη κυ-
βέρνηση η οποία έκανε προσπάθειες, αλλά δεν είχε τη δικαστική
απόφαση. Τώρα εσείς την έχετε. Η Κυβέρνησή σας την απόφαση
αυτή την έχει από το 2020. Εσείς µόλις αρχές Ιουνίου ανακοινώ-
σατε τη σύσταση τριµελούς επιτροπής. 

Κατανοώ ότι µε την αλλαγή των Υπουργών στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης µπορεί να µην είχατε πλήρη ενηµέρωση.
Γιατί, όµως, δύο ολόκληρα χρόνια δεν γινόταν αυτή η επιτροπή
και έχουµε καθυστερήσει τόσο πολύ;

Είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό έργο. Το περιµένει όλη η πε-
ριοχή και δεν µπορεί να περιµένει αυτή την αναβολή, αυτές τις
καθυστερήσεις από τη νέα Κυβέρνηση. Εδώ και δυόµισι χρόνια,
επαναλαµβάνω, υπάρχει η απόφαση.

Εγώ θα δώσω και άλλο πολιτικό χρόνο, αφού τον χρειάζεστε,
αλλά να ξέρετε ότι οι πολίτες της Καστοριάς είναι απογοητευµέ-
νοι από τη στάση της Κυβέρνησής σας όλα αυτά τα χρόνια για
αυτό το πάρα πολύ σηµαντικό έργο.

Νοµίζω ότι θα πρέπει αυτές τις νοµικές δυσκολίες, αφού έχετε
πλέον το νοµικό υπόβαθρο της απόφασης, να τις ξεπεράσετε
άµεσα και να µην µείνει το έργο αυτό στα αζήτητα. Σας είπα και
πριν πως σχετικά δηµοσιεύµατα -θα καταθέσω για τα Πρακτικά
σχετικό δηµοσίευµα- ότι µπαίνουν τίτλοι τέλους στο φράγµα από
την περιφέρεια δεν έχουν διαψευστεί ούτε από εσάς. Ελπίζω το
φράγµα Νεστορίου να µην γίνει Γεφύρι της Άρτας.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ολυµπία Τελιγιορίδου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό για το οποίο µπορώ να διαβεβαιώσω από-
λυτα είναι ότι δεν υπάρχει καµµία σκέψη για εγκατάλειψη του
φράγµατος. Το λέω µε απόλυτο τρόπο. Νοµίζω ότι αυτό είναι µια
οµόθυµη στάση και όσων υπηρέτησαν στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και βεβαίως, των παραγόντων της Περιφερειακής
Ενότητας Καστοριάς. Είναι απόλυτο.

Η αλήθεια είναι ότι σε πάρα πολλά νοµικά ζητήµατα σε πολλά
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παλιά έργα ανά τη χώρα, φράγµατα, βρίσκουµε λύσεις και κά-
νουµε επανεκκινήσεις. Είναι, πράγµατι, το δυσκολότερο ζήτηµα
νοµικά -το γνωρίζετε πολύ καλά και εσείς-, στο οποίο η αστοχία
αυτή τη στιγµή έχει να κάνει µε την ανάδοχο εταιρεία και µε τις
σχέσεις των µελών της κοινοπραξίας κατά βάση και όχι µόνο. Δεν
είναι µόνο αυτό.

Τώρα για να είµαι ξεκάθαρος, πραγµατικά υπάρχει µεγάλο εν-
διαφέρον όχι µόνο από εµένα, αλλά και από την Κυβέρνηση -είναι
αληθές αυτό που διαβάσατε- για να µπορέσει να επιλυθεί αυτό
το µεγάλο έργο, το αναπτυξιακό έργο για την Καστοριά. Γίνεται
η προσπάθεια συνεννόησης σε αυτό. Αυτό δεν σηµαίνει, όµως,
ότι αυτή θα είναι αέναη, δεν θα έχει έναν ορίζοντα, ένα τέλος και
στο τέλος δεν υπάρχει η ευθύνη του Υπουργού να πάρει και την
όποια απόφαση και ας τολµήσει όποιος θέλει να την προσβάλει.

Οπότε να ξέρετε ότι το πολύ σύντοµο επόµενο διάστηµα θα
δοθεί η λύση. Προσπαθώ, πραγµατικά, να είµαι συνεπής στους
χρόνους που δίνω. Στις 4 Ιουνίου έγινε η σύσκεψη. Μίλησα για
τρίµηνο. Θα µου επιτρέψετε ένα τετράµηνο, αλλά θα δοθεί η
λύση. Οφείλουµε να τη δώσουµε.

Η απόφαση είναι ειληµµένη. Τα χρήµατα υπάρχουν και είναι
πραγµατικά πολύ -να το πω- δυσάρεστο για όλους και πάνω απ’
όλα για το πολιτικό προσωπικό της χώρας να µην µπορεί να
δώσει λύση. Δεν ενδιαφέρει τον αγρότη της Καστοριάς ποια είναι

τα ζητήµατα. Από όλους εµάς πραγµατικά θέλει να βρίσκουµε
λύσεις.

Στο πολύπλοκο, λοιπόν, αυτό νοµικό ζήτηµα θα δώσουµε, αν
χρειαστεί, την καθοριστική και αποφασιστική λύση, ελπίζοντας
να µην προσβληθεί, αλλά θα την έχουµε και έτσι θωρακισµένη,
που ακόµα και να µην προσβληθεί -αν χρειαστεί να γίνει αυτό-,
να µην έχουµε άλλες περιπέτειες. Προσπαθούµε να τις αποφύ-
γουµε. Αν χρειαστεί, όµως -όπως σας επανέλαβα-, θα υπάρχει
µια τολµηρή απόφαση, η οποία θα οδηγήσει σε επανεκκίνηση
του έργου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.23’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 26
Σεπτεµβρίου 2022 και ώρα 17.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.

19830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


